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Atentat na ameriško poslaništvo v Sajgonu 
Trinajst mrtvih in 183 ranjenih

Poslopje je močno poškodovano - En atentator ubit, drugi pa ranjen - Johnson se posvetuje 
Bombni napad ameriških letal na letalsko oporišče Severnega Vietnama - Protestna zboro

vanja v SZ in Franciji - Ameriška letala kršila kitajsko suverenost
6AJGON, 30. — Davi je pred ameriškim poslaništvom v Saj

gonu nastala močna eksplozija, ki je porušila del poslopja, pri 
čemer je bilo mrtvih 13 oseb (2 Američana in 11 Vietnamcev), 
42 hudo ranjenih (7 Američanov in 35 Vietnamcev), ter 141 
laže ranjenih (47 Američanov in 94 Vietnamcev). Dvajset ame
riških ranjencev so prepeljali z letalom na Filipine, kjer je a- 
mpriška vojaška bolnišnica.

da», so bila včeraj v raznih krajih 
Sovjetske zveze številna protestna 
zborovanja proti ameriškem napa
du v Indokini. Predsednik japonske 
vlade Sato pa je v parlamentu spo
ročil, da je sovjetska zveza pozva
la japonsko vlado, naj bi dala po
budo in skušala posredovati za spo
razumno rešitev vietnamske kri
ze. Japonska vlada je v svojem 
odgovoru sporočila, da bi rada po
sredovala, če bi to mogla. Pripom
nil je, da bi japonska vlada po
stavila kot podlago za tako rešitev 
obljubo Severnega in Južnega Viet
nama, da se bosta izognila kršit
vam nasprotnega, ozemlja, in prav 
tako bi skušala dobiti mednarodna 
jamstva, da bi se ta obveznost 
spoštovala. Vendar pa se za sedaj 
zdi Japonski težko dati kakršno ko
li pobudo in ravnati v tem smislu, 
Za sedaj lahko skuša samo vpli-

Poslopje ameriškega poslaniš
tva ima pet nadstropij in je v 
središču mesta. Pred poslopjem 
je stalna straža, ki ne dovolju
je pešcem, da bi se približali 
vhodu. Atentat je bil izvršen o- 
koli 11. ure po krajevnem času. 
Domnevajo, da so atentatorji 
uporabili sto kilogramov plastič
nega eksploziva. Enega atenta
torja Je policija ubila, drugi pa 
je bil hudo ranjen in so ga na
to aretirali.

Atentatorja sta prispela pred 
poslopje z avtomobilom in z mo
torjem iz stranske ulice ter se u- 
stavila blizu palače. Policaj, ki 
je stražil, je ukazal atentatorju, 
ki je bil v avtomobilu, naj nada
ljuje pot, toda ta je skočil iz av
tomobila in skušal zbežati. Agent 
je ustrelil proti njemu in ga ubil.
Drugi atentator je skušal zbeža
ti z motorjem, še prej pa je stre
ljal na policaja. Med spopadom je 
bil ranjen in so ga ujeli. Baje je 
hudo ranjen.

Nenadoma je avtomobil eksplo
diral in iz njega so se dvignili 
plameni in dim Eksplozijo so sli
šali več kilometrov daleč. Močno 
je bil poškodovan del poslopja, 
porušila se je manjša zgradba na 
dvorišču poslaništva, prvo nad
stropje je bilo popolnoma razde
jano in vse šipe na oknih so po
pokale. Skoraj vse osebe, ki so 
bile v poslopju, so bile bolj ali 
manj ranjene. Eksplozija je bila 
tako močna, da je prevrnila av
tomobile tudi na sto metrov da
leč. Tračnice tramvaja so se zvi
le. kakor da bi bile iz plastične 
snovi. Potrgani so bjli tudi vsi 
telefonski kabli, poškodovana so 
bila bližnja poslopja. Več avto
mobilov na dvorišču poslopja je 
bilo popolnoma uničenih. Areti
rani atentator je mizar, doma iz 
Sajgona. Izjavil je, da mu je av
tomobilist dal deset tisoč piaster, 
da bi ga Ačitil in da bi vodil mo
tor pri begu.

Sajgonska vlada je objavila izja
vo, v kateri pravi, da ne bo miru,
«dokler ne bodo morilci kaznova
ni«. Pomočnik ameriškega poslani
ka Johnson, ki je bil v trenutku 
atentata v poslopju in ki je bil laže 
rajen, je izjavil, da «če Vietkong 
misli, da bo ustrahoval ameriško 
vlado in člane ameriškega odpo
slanstva v Vietnamu, se zelo mo
ti«.

Ameriški vojaški voditelji v Saj
gonu so se takoj po atentatu se
stali na posvetovanje. Dali so 
ukaz, naj se podvoji straža pri 
vseh ameriških objektih v Južnem 
Vietnamu.

Ameriški predsednik Johnson se 
Je davi posvetoval z državnim taj
nikom Deanom Ruskom in s taj
nikom za obrambo McNamaro v 
zvezi s tem atentatom. O atentatu 
se je Johnson razgovarjal tudi na 
sestanku z voditelji kongresa.

Nocoj je predsednik izjavil, da 
atentat na ameriško poslaništvo 
v Sajgonu lahko «samo okrepi odlo
čenost ZDA, da še dalje nudijo 
južnovietnamski vladi podporo, ki 
je potrebna v borbi proti komuni
stičnemu napadu«. Sporočil je, da 
bo takoj zahteval od kongresa po
trebna nakazila za nov sedež ame
riškega poslaništva v Sajgonu.

Preteklo noč so čete Vietkonga 
napadle vojaško taborišče na pod
ročju Quang Tri, 680 kilometrov 
severno od Sajgona ter ubile 24 
vladnih vojakov.

Ameriška letala so danes znova 
bombardirala ozemlje Severnega 
Vietnama. Napadla so oporišče se- 
vemovietnamskih reakcijskih leta.
V Dong Hoi. Oporišče je sto kilo
metrov severno od meje. Medtem 
ko v Sajgonu trdijo, da so se vsa 
letala vrnila, poročajo iz Hano
ja, da so sestrelili pet letal, ne
kaj drugih pa poškodovali. Pri na
padu Je sodelovalo 40 ameriških 
in južnovletnamsklh letal.

Pekinški radio je javil, da sta 
dve ameriški reakcijski letali ob
streljevali v ponedeljek kitajsko 
ribiško ladjo zahodno od otoka 
Hajnan v Tonkinškem zalivu.

V londonski spodnji zbornici so 
poslanci danes znova spraševali 
predsednika vlade Wilsona v zvezi 
z izjavami generala Taylorja o 
«neomeJeni vojni v Vietnamu«. Wil- 
son je odgovoril, da je zunanji mi
nister Stevvart govoril o tem med 
svojim obiskom v Washingtonu. Pri
pomnil je, da je dobil zagotovila, 
da izjave Taylorja «ne pomenijo, 
da Je prišlo do spremembe politi
ke ZDA«. Na druga vprašanja je 
Wilson odgovoril: «Zelo smo zaskrb
ljeni zaradi morebitne nevarnosti 
razširitve spopada. Videl sem tri 
ali štiri različne verzije izjav ge
nerala Taylorja in zelo težko je 
ustvariti si jasno sliko o tem, kaj 
je rekel in kaj je mislil reči«. Lon
donski «£)aily Express» piše, da so 
ZDA opozorile Kitajsko, da bodo 
bombardirale kitajska oporišča, če 
bo Peking poslal čete v Vietnam.
List dodaja, da so to sporočilo po
slali po Pakistanu in po ameriškem 
poslaniku v Varšavi.

Predstavnik ameriškega državne
ga departmaja je potrdil informa
cije tiska o povečani trgovini ame
riških zaveznikov s Severnim Viet
namom. Dodal Je, da vlada »prou
čuje to zadevo«, da vidi, ali pove
čana trgovina pomeni »znaten pri
spevek k vojaški moči hanojske
vlade«. rahne

Kakor poroča moskovska «Pr»* * * * v * •' ra

vati na mednarodno javnost, da 
sprejme japonsko tezo.

V Parizu so skoraj vsak dan šte
vilne demonstracije proti ameri
škemu napadu na Vietnam. V ne
deljo bo ((vsedržavni dan akcije za 
mir v Vietnamu«. V tem okviru bo
do številne manifestacije in pro
testni pohod mimo ameriškega po
slaništva.

V

Cuenlaj 
v Alžiru

AL2IR, 30. — Predsednik kitaj
ske vlade Cuenlaj je prišel danes 
iz Tirane v Alžir, kjer so ga spre
jeli z vojaškimi častmi in izstrelili 
21 topovskih salv. Popoldne je za
čel politične razgovore z Ben Belo.

Albanska tiskovna agencija je da
vi objavila sporočilo, v katerem 
je rečeno, da so se razgovori Cuen- 
laja z albanskimi voditelji zaklju
čili včeraj. Pregledali so vrsto vpra
šanj skupnega interesa.
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Danes se začne kongres CGIL 
Protestna stavka na univerzah

Nadaljuje se stavka finančnih u- 
službencev - FOA o kongresu CGIL

RIM, 30. — Jutri se začne v Bo
logni kongres CGIL. Nocoj so po
radiu in televiziji oddajali v okvi
ru programa »Glas delavcev« in
tervju konfederalnega tajnika Foa
v zvezi s kongresom. Foa Je po
udaril, da napad delodajalcev na 
zaposlitev in'na mezde ima namen 
doseči ne samo najvišje dobičke 
na breme mezd, temveč hoče tudi 
za dolgo dobo doseči za sindikal
no gibanje nižji položaj in posta
viti sindikat v nadzorovano svobo
do, da bi se mogel gibati samo v 
prej določenih mejah in da si ne 
bi dovolil napadati »suverenosti 
kapitalističnega dobička«. »Ker je 
smoter delodajalcev, je nadaljeval 
Foa, imobilizirati sindikat, in pa
ralizirati njegove pobude, ne sme
jo delavci zgubiti poguma zaradi 
krize, temveč se morajo boriti za 
izboljšanje mezd, delovnih pogojev 
in za obrambo delovnega mesta.«

Zatem je Foa Izjavil, da se mo
derni sindikat ne more zapreti sa
mo v neposreden odnos z deloda
jalcem, temveč mora načenjati ve
like probleme gospodarskega živ
ljenja in programiranja, ker je od 
teh odvisna prihodnost pogojev de
lavcev. Dejal je dalje, da je po
kojni Di Vittorio, skupno 5 Šan
tljem, predlagal leta 1949 vsedržav
no gospodarsko programiranje. 
«Danes moramo priznati, je dodal, 
da je ta ideja napravila svojo pot 
in da smo že v fazi konkretnih 
programiranj. Med številnimi pro
blemi, ki se bodo obravnavali na 
kongresu CGIL, je zaključil Foa, 
je tudi problem pravic in svobo
de delavcev in sindikatov. Naša 
borba proti individualnim in ko
lektivnim odpustitvam je danes od

ločilna stran našega sindikalnega 
programa.«

Davi se je začela 48-uma stavka 
upravnega osebja finančnih ura
dov ter osebja v družbah z držav 
no udeležbo in v računskem dvo
ru, ki so Jo razglasile vse sindi 
kalne organizacije. Stavko so za 
čeli, ker vlada ni spoštovala spo 
razuma o preureditvi prejemkov 
Pri stavki sodeluje tudi osebje ca- 
rinarnic, toda omejuje jo na dve 
uri dnevno.

Danes so potrdili, da se bo Jutri 
začela vsedržavna stavka na itali
janskih univerzah. Trajala bo štiri 
dni. To so sklenila združenja uni
verzitetnih pooblaščenih učiteljev, 
asistentov in študentov. 3. aprila 
bo v Rimu protestno zborovanje 
ob udeležbi številnih delegacij štu
dentov in docentov raznih univerz.

Protestno gibanje je naperjeno 
proti tako imenovanemu načrtu mi
nistra Guia za reformo šole in 
zaradi tega, ker vlada zavlačuje 
predložitev načrtov zakona v zvezi 
z univerzami. Prav tako zahtevajo 
organizacije obsežno diskusijo v 
parlamentu in v vsej državi o pro
blemih reforme. Načrte zakona bi 
morala vlada predložiti parlamen
tu do 31. decembra lani, a jih do 
sedaj še ni predložila. Včeraj je 
minister Gui odgovoril na pisma 
predstavnikov univerzitetnega od
bora in dejal, da zadeva napredu
je in da načrt zakona upošteva v 
veliki meri želje, ki so Jih obrazlo
žile organizacije med razgovori. V 
današnji izjavi, s katero potrjuje 
stavko, poudarja univerzitetni od
bor, da ni znano, kakšne ukrepe 
Je minister predlagal in v kakšni 
meri je ugodil zahtevam in pred
logom univerzitetnega odbora.

Na zborovanju, ki je bilo sinoči 
v Tirani, je Cuenlaj govoril o Julv 
nem Vietnamu in dejal, da je edi
na pot za povratek k miru, doseči 
prenehanje ameriškega napada z 
umikom vseh ameriških čet. Dodal 
je, da «kitajsko ljudstvo, ki šteje 
650 milijonov duš, ima borbo Juž
nega Vietnama za svojo in ima 
za svojo dolžnost nuditi vso po
moč in tudi dobavljati orožje, ko 
bo Južni Vietnam to potreboval. 
Kitajska je tudi pripravljena posla
ti svoje vojake v Južni Vietnam.

V Kairu so danes uradno Javili, 
da bo Cuenlaj prišel v četrtek v 
Kairo, kjer bo ostal 24 ur in se se
stal z Naserjem.

Schroeder zahteva 
atomsko orožje

BONN, 30. — Na kongresu za- 
hodnonemških demokristjanov je 
danes govoril zunanji minister 
Schroeder. Ponovil je trditve, da 
ima Zahodna Nemčija pravico ((ve
ljati za edino zakonito predstavni
co vsega nemškega ljudstva«. Do
dal je, da je treba to «pravico» 
braniti »z vso odločnostjo in s 
sredstvi, ki so primerna za poedi- 
ne primere«. Dodal je, da današnji 
mednarodni položaj ni več tisti ka
kor pred desetimi leti, ko je bila 
napovedana Hallsteinova doktrina. 
Glede konference zunanjih mini
strov držav zahodnoevropske go
spodarske skupnosti, ki jo je pred
lagala italijanska vlada in ki bi 
morala biti 10. maja v Benetkah, 
je Schroeder dejal, da bo kljub 
sedanjim težavam prišlo v bližnji 
prihodnosti do sestanka.

Zatem je Schroeder dejal, da bi 
bila napaka podcenjevati važnost 
problemov, ki nastajajo z vpraša
njem politične eonotnosti zahodne 
Evrope. Pripomnil je, da bo mora
la združena Evropa absolutno o-

V soboto pogreb 
Zlatka Balokovica

ZAGREB, 30. — Pogreb znameni
tega jugoslovanskega violinista 
Zlatka Balokoviča, ki Je včeraj 
umrl v Benetkah, bodo na državne 
stroške v soboto 3. aprila ob 12. uri 
na Mirogoju v Zagrebu. Njegovo 
truplo bodo pripeljali v četrtek pred
poldne z vlakom iz Benetk v Za
greb, kjer ga bodo položili na o- 
der v družinski hiši Balokoviče- 
vih v Nazorjevi ulici. Predsednik 
republike je v svojem imenu in v 
imenu svoje soproge izrekel brzo
javno sožalje vdovi umetnika. So
progi Balokoviča so izrekli brzo
javno sožalje tudi državni tajnik 
Koča Popovič, predsednik izvršnega 
sveta sabora Hrvaške Mika Špiljak, 
predsednik jugoslovanske akademi
je znanosti in umetnosti dr. Novak, 
predsednik Hrvaške izseljenske ma. 
tiče Holjevac in druge osebnosti.

VLADA PROUČUJE VPRAŠANJA FINANC KRAJEVNIH SAMOUPRAV

Ministri načnejo danes 
vprašanja reforme šolstva

Pri delu medministrskega odbora bodo sodelovali (udi strokovnjaki 
strank vladne večine - Zakonski predlog RPI o reformi zdravstvene 

službe - Vprašanje poslancev KPi o poročanju RAI-TV
RIM, 30. — Predsednik vlade Moro je predsedoval danes se

stanku nekaterih ministrov, na katerem so proučili vprašanja 
krajevnih financ, namreč kako odpraviti kronični deficit občin
skih in pokrajinskih uprav. Jutri pa bo prva seja nekaterih 
ministrov in strokovnjakov za šolstvo štirih strank vladne ve
čine, na kateri bodo obravnavali vprašanja šolstva. Medmini
strskemu sestanku bo predsedoval Moro, udeležili pa se ga bo
do: podpredsednik vlade Nenni, 
prosvetni minister Gui, minister 
za proračun Pieraccini, minister 
za zvezo s parlamentom Scaglia 
ter poslanec Ermini za KD, po
slanec Codignola za PSI, posla
nec Orlandi za PSDI in inž. Ter- 
rana za PRI. Izvedelo se je, da 
bodo na jutrišnjem in nasled
njih sestankih proučili zakon
ske ukrepe, ki jih je minister 
Gui že pripravil in ki zadevajo 
novi načrt za razvoj in reformo 
struktur italijanskega šolstva.

V poslanski zbornici so nadalje
vali s proučevanjem posameznih 
členov zakonskega osnutka za raz
voj kmečke posesti, v senatu pa 
so nadaljevali splošno razpravo v 
zvezi z organizacijo ustanov za 
razvoj kmetijstva. Moretti (KPI) 
se je zadržal pretežno na zemlji
ški reformi in dejal, da so ko
munisti dali v glavnem pozitivno 
oceno o tej reformi, ker je po

vzročila znatne spremembe, poro
dila obsežno mrežo zadrug in v 
celoti povečala kmetijsko proiz
vodnjo. Komunisti pa smatrajo 
sedanji ukrep za nezadosten, ker 
sicer predvideva organizacijo u- 
stanov za razvoj kmetijstva, ven
dar pa ne na vseh področjih, in 
ker te ustanove nimajo pravice 
razlaščanja. Podobne argumente 
je razvijal tudi Milillo (PSIUP). 
Gaiani (KPI) je napovedal, da 
bodo komunisti glasovali za ta 
ukrep le, če bo vlada sprejela 
nekatere njihove popravke v smi
slu, da bi kmetijskim delavcem 
zagotovili večje možnosti. Pirastu 
(KPI) pa je poudaril potrebo, da 
so v teh ustanovah zastopani tu 
di predstavniki dežele, brž ko bo 
izpeljana deželna ureditev države. 
Pirastu je hkrati poudaril, da se 
bodo komunisti borili za to, da 
bodo ustanove za razvoj kmetij
stva učinkoviti instrumenti demo
kratičnega načrtovanja. Valsecchi
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Bur gibov obisk v Beogradu 
nov prispevek v naporih za mir

Združenje borcev NOB Jugoslavije izstopilo iz mednarodne zveze bivših 
vojnih ujetnikov . RK Jugoslavije obsoja uporabo plinov v Vietnamu

hraniti tesne vezi z ZDA. Glede cArlnika Timiriip TTahiha "Rurcri-
« a° S “‘S
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(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 30. — Predsednik republike maršal Tito s sopro

go, predsednik zvezne skupščine Edvard Kardelj, predsednik 
zveznega izvršnega sveta Petar Stambolič, namestnik vrhovne
ga poveljnika oboroženih sil Jugoslavije armadni general -Ivan 
Gošnjak, državni tajnik Koča Popovič in drugi visoki zastop
niki zvezne in republiške upra- ( 
ve mesta Beograda, zastopniki 
kulturnega in javnega življenja, 
so danes dopoldne na beograj
skem letališču pozdravili pred-

Evrope je Schroeder dejal, da je 
ustanovitev gospodarskih predstav
ništev v štirih od teh držav samo 
prvi korak. Pozval je vzhodnoev
ropske države, naj opustijo svoje 
nezaupanje do Zahodne Nemčije. 
Pripomnil Je, da se morajo «naši 
vzhodni sosedi prepričati, da ima
jo sedaj opravka z novo Nemčijo«. 
Ko se bo to zgodilo, je dejal mi
nister, «se bodo te države prepri
čale, da je premaganje nemške de
litve tudi v njihovem interesu.

Schroeder je tudi izjavil, med 
drugim: »Potrebna je udeležba pri 
jedrski organizaciji atlantskega 
pakta. To je osrednje vprašanje te
ga zavezništva. Akcija za pravo or
ganizacijo se je komaj začela in se 
bo v vseh primerih nadaljevala.«

Govoril Je tudi minister za o- 
brambo von Hassel, di je dejal, da 
mora Zahodna Nemčija tesni voja
ško sodelovati s Francijo in da je 
potrebno standardizacija oborožitve 
NATO.
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Močan potres no Aieutinskih otokih 
V Čilu še dalje izkopavajo trupla

Frei je izjavil, da ne bodo prosili pomoči od tujine
BERKELEV (Kalifornija), 30. - 

Seizmološki zavod je javil, da je 
registriral davi ob 3.35 po srednje
evropskem času izredno močan po
tres, ki je imel središče na pod
ročju Aieutinskih otokov, in sicer 
na področju Rat Island. Seizmo
loški zavod v Spring Hill javlja, 
da je bil potres Jugovzhodno od 
otoka Attu in jugozahodno od Rat 
Islanda ob Aieutinskih otokih. Pr- 
votno so se bali, da bo potres po- 
vzročil močno valovanja morja. 
Pozneje pa so sporočili, da se to 
ni zgodilo. Tudi od postaj na Aieu
tinskih otokih so dobili poročila, 
da ni bilo hudega. Potres so re
gistrirali tudi številni seizmološki 
zavodi v Italiji.

Kakor poročajo iz Čila, nadalju
jejo na področjih, ki jih je včeraj 
razdejal potres, iskanje trupel. Na 
ta področja so poslali s posebni
mi letali zdravila, oblačila in zdrav- 
stveno osebje.

Čilski minister za rudnike je iz. 
javil, da bodo morali gotovo upo
rabiti dinamit, da prevrtajo debe
lo plast blata in rude, ki pokriva 
osemdeset barak blizu vasi El Co- 
bre. Na nekaterih krajih je plast 
debtla tudi osem metrov.

po zadnjih poročilih so do sedaj 
ugotovili 24 mrtvih, 300 ranjenih, 
pogrešajo pa jih 400 V La Caleri 
je 90 odstotkov hiš uničenih ali 
hudo poškodovanih. Ceste so neupo-

Cilski predsednik Frei je izjavil, 
da znaša škoda potresa od 150 do 
200 milijonov eskudov. Dodal je, 
da se «Cile ne more vsaka štiri 
leta obrniti na ostali svet z opo
zarjanjem, da Je dežela v propa
sti«. »Najti moramo in našli bomo 
sredstva za obnovo. Ne bomo pro
sili pomoči v tujini, toda če bo 
prišla, bo dobrodošla,« je pripom
nil predsednik. Napovedal Je, da 
bo prihodnji teden pripravljen 
načrt zakonu o pomoči In obnovi 
pokrajin Valparaiso m Aconcagua.

FAO je ponudila čilski vladi po
moč v živilih za prizadeto prebi
valstvo in jo je prosila, naj spo
roči svoje potrebe.

Maršal Tito je poslal predsedni
ku republike Čila Edvardu Freiu 
brzojavko, v kateri med drugim 
izraža globoko sožalje ob katastro
falnem potresu, ki je prizadel pri
jateljsko ljudstvo Čila in povzro- 
čil številne ljudske žrtev in ogrom
no materialno škodo.

Galo Plaza 
o Cipru

NEW YORK, 30. - Posredova
lec OZN za Ciper Galo Plaza pra
vi v svojem poročilu tajniku O- 
ZN u Tantu, da se mora posredo
vanje nadaljevati in da ga želijo 
vse prizadete strani. Posredova

nje mora stremeti za tem, da nu
di prizadetim »izhodiščno podlago 
za neposredne razgovore«. Plaza 
se zavzema za sestanek med pred
stavniki obeh skupnosti na otoku, 
čemur bi sledila vrsta razgovorov. 
Razgovori bi mogli biti v navzoč
nosti posredovalca OZN ali pa 
brez njega.

latern pravi Galo Plaza da je 
moč rešiti spor samo s celotno 
uveljavitvijo sporazumov iz Niko
zije in ustave, ki jih ti sporazumi 
predvidevajo. Ce bi prišlo do spo
razumne rešitve, je jasno, da ne 
bi moglo priti do obnovitve sta
nja, kakršno je bilo pred letom 
1963. Galo Plaza je mnenja, da 
• niti sedaj niti v predvideni pri
hodnosti« ni mogoča taka reši
tev, ki bi pustila odprto možnost 
priključitve h Grčiji proti volji 
turške manjšine. Končno pravi, 
da bi grška vlada, če bi to bilo 
potrebno, spoštovala sklep cipr
ske vlade, da se ohrani neodvis
nost ciprske republike.

Kard. Fossati umrl
TURIN, 30. - Turinskt kardinal 

Maurilio Fossati je ob 12.30 umrl. 
Umrl je zaradi zastrupljenja kr
vi.

Papež je danes imenoval kardi
nala Luigija Traglio za generalne
ga vikarja za rimsko škofijo.

stvu visokih državnih funkcio
narjev Tunizije prispel na se
demdnevni uraden obisk v Ju
goslavijo.

V pozdravnem govoru na letali
šču, kjer so Burgibi izkazali naj
višje časti, je maršal Tito pouda
ril, da bo ta obisk priložnost, da 
se izmenjajo misli o mnogih vpra
šanjih, ki danes zaskrbljajo svet, 
in prepričanje, da bo v teh razgo
vorih doseženo soglasje o nadalj
njem sodelovanju v borbi za ohra
nitev miru in razvoj medsebojnih 
odnosov.

Predsednik Burgiba je v svojem 
odgovoru na pozdravne besede Ti
ta tudi izrazil zaskrbljenost zaradi 
dogodkov, ki ogrožajo mir, in upa
nje, da bo njegov obisk prispeval 
k nadaljnji razširitvi gospodarske
ga, kulturnega in političnega sode
lovanja med Jugoslavijo in Tuni
zijo.

To sta predsednika poudarila tu
di v zdravicah, ki sta jih izmenja
la med kosilom v palači zveznega 
izvršnega sveta v novem Beogradu. 
Po mnenju predsednika Jugoslavi
je se danes ponovno obnavlja hlad
na vojna, ki grozi, da se spreme
ni v nevaren mednarodni spopad 
z nedoglednimi posledicami. Tito 
je opozoril na dolžnost vseh dr
žav, ki jim je pri srcu mir, da 
odločno vstanejo proti sedanjemu 
nevarnemu razvoju v mednarodnih 
odnosih, in poudaril, da nevezane 
države sodijo, da jc neobhodno po. 
trebno zoperstaviti se politiki sile 
in napadalnosti in spodbujati pri- 
zadevanja, da bi se čimprej našla 
politična rešitev vietnamske krize.

Predsednik Burgioa je v svojem 
odgovoru med drugim izrekel pri
znanje jugoslovanski vladi in jugo
slovanskim narodom za razumeva
nje in podporo borbi ljudstva Tu
nizije za neodvisnost in pomoč, ki 
Jo danes nudijo Tuniziji. «Naši dve 
državi, je poudaril Burgiba, ki po
svečajo svoje sile nalogam gospo
darskega razvoja in socialne pravi
ce, vedo, da je ohranitev miru in 
krepitev mednarodne varnosti za 
njih neobhoden pogoj za njihova 
nadaljnja konstruktivna prizadeva
nja. Zato je življenjska potreba, 
(la Tunizija in Jugoslavija ohranita 
svobodo presoje in akcije v anta
gonizmih, ki delijo svet, in da se 
svobodno izrekata na osnovi tega, 
kar je v skladu z njunimi nacio
nalnimi interesi, moralnimi vred
nostmi in njunimi prizadevanji, da 
se ohrani mir na svetu.«

Predsednik Tito je priredil Bur
gibi v palači zveznega izvršnega 
sveta slovesen sprejem, katerega 
so se udeležili visoki jugoslovan
ski funkcionarji, zastopniki javne
ga in kulturnega življenja, člani 
diplomatskega zbora in druge oseb
nosti.

Predsedništvo zveznega odbora 
Zveze združenja borcev narodno
osvobodilne borbe Jugoslavije je 
sklenilo izstopiti iz mednarodne 
konfederacije bivših vojnih ujetni
kov. V obrazložitvi sklepa pred- 
sedništva se ugotavlja med drugim, 
da ta organizacija, ki Jo sestavlja
jo organizacije vojnih ujetnikov 
Francije, Italije, Belgije, Zahodne 
Nemčije, vedno bolj zavzema eno
stransko in blokovsko navdihnjena 
stališča in da v delu organizacije 
zadnje čase vedno bolj prevladuje 
reakcionarni vpliv bivših vojnih 
ujetnikov Zahodne Nemčije.

Centralni odbor jugoslovanskega

Rdečega križa je na današnjem za
sedanju v Beogradu ostro obsodil 
uporabo plinov v Vietnamu in po
zval mednarodno organizacijo Rde
čega križa v Ženevi, naj vloži ener
gičen protest proti temu. V spre
jeti resoluciji centralnega odbora 
JRK se med drugim ugotavlja, da 
je uporaba plinov v Vietnamu grob 
prekršek splošno sprejetih določb 
mednarodnega prava.

B. B.

Preiskava 
o delovanju KKK

WASHINGTON, 30. — Komisija 
kongresa za protiameriško dejav
nost je danes soglasno izglasovala 
resolucijo, s katero zahteva pre
iskavo o dejavnosti Ku Klux Klana 
Predsednik komisije, demokratični

ganizacije, izvršile grozne zločine 
v naj večji tajnosti. Willis je do
dal, da je dejavnost KKK nesklad
na z ameriško civilizacijo in prina- 
ša-veliko škodo državi.

Zatem je predsednik dejal, da 
bodo uvedli preiskavo tudi o de
javnosti ekstremističnih skupin 
«črnih nacionalistov« in črnih mus
limanov« ter dveh skrajnih desni 
čarskih skupin, ki sta «ameriška 
nacistična stranka« in »organizaci
ja «Minutenem».

V Detroitu je bil danes pogreb 
voditeljice integracionističnega gi
banja Viole Liuzzo. Pogreba so se 
udeležili tudi Johnsonov predstav
nik, Martin Luther King, predstav
niki raznih integracionističnih gi
banj ter nekateri sindikalni pred
stavniki. Guverner države Michi- 
ghan Romney je razglasil dvodnev
no žalovanje v vsej državi.

LONDON, 30. — Italijanski mi
nister za proračun Pieraccini Je 
danes nadaljeval v Londonu razgo
vore s predstavniki gospodarskega 

senator Willis je izjavil, da je prva sektorja. Jutri se bodo razgovori 
študija te komisije dokazala da so nadaljevali. Pieraccinija bo spre- 
skupine, ki delujejo v okviru te or-1 jel tudi predsednik vlade Wilson.

.......... .......... ........................................................................................ .

PO BREZUSPEŠNIH RAZGOVORIH V RIMU

V Bonnu so razočarani 
nad francosko politiko

Mitterrandovo vprašanje vladi, naj po
jasni svoje stališče - Komentarji tiska

PARIZ, 30. — Radikalni poslanec Mitterrand je postavil vlar 
di vprašanje «z debato« glede konference v Benetkah, ki jo 
je predlagala italijanska vlada. Mitterrand vprašuje predsedni
ka vlade, naj pojasni skupščini ((razloge, ki so privedli franco
sko vlado d0 tega, da je zavrnila predlog, naj bi se v bližnji 
prihodnosti sklicala konferenca,
na kateri bi govorili o politični 
enotnosti Evrope, ter naj ob tej 
priložnosti obrazloži francosko 
zunanjo politiko, zlasti glede 
francosko-nemške pogodbe in 
glede perspektive Evrope do U- 
ralov, ki jo je pred nedavnim 
kancler Erhard označil za brez
pomembno zamisel".

V Parizu se je zvedelo, da je 
zahodnonemški poslanik Klaiber 
obiskal danes de Gaulla in mu 
sporočil zaskrbljenost svoje vla
de, ker Francija noče sodelovati 
pri novih poskusih za politično 
združitev Evrope. Zatrjuje se, da 
je de Gaulle zagotovil bonskemu 
poslaniku, da Francija načelno 
sprejema predlog o sklicanju kon
ference šestih držav. Dodal je tu
di, da je še vedno vezan na oblju
bo, ki jo je dal Erhardu 20. ja
nuarja, ko se je obvezal, da bo 
podpiral stvar nemške združitve, 
in je izrekel soglasje s tem, naj 
bi kancler sprejel nove pobude 
za zahodnoevropsko enotnost. No
coj se je bonski poslanik razgo
varjal z de Murvillom.

V krogih demokristjanskega 
kongresa v Duesseldorfu so zelo 
razočarani nad stališčem, ki ga je 
zavzela francoska vlada. Prav ta
ko so razočarani v belgijski pre
stolnici. V Haagu j? predstavnik 
holandskega zunanjega ministr
stva izjavil: »Poročila iz Rima ka
žejo, da ni bil še sprejet noben 
sklep glede konference evropskih

ministrov v Benetkah, ali kar se 
tiče njene odložitve na nedoločen 
čas. V takih pogojih ostane naše 
stališče nespremenjeno. To je, da 
sprejemamo brez pogojev vsako 
sklicanje konference šestih zuna
njih ministrov, kolikor so ostali 
naši evropski družabniki soglas
ni glede tega.«

V Parizu se bo začelo v petek 
poletno zasedanje skupščine m 
številni opozicijski poslanci in se
natorji se pripravljajo, da izkori
stijo to priložnost in zahtevajo 
obširno debato o zunanji politiki. 
Sodeč po komentarjih pariškega 
tiska, samo golisti odobravajo 
stališče vlade. Socialistični list
• Le Populaire« piše, da je obisk 
zunanjega ministra v Rimu in po
goji, ki jih je postavil za začetek 
razgovorov o politični Evropi, po
kazal, da Francije ne briga na
gla ustanovitev novib evropskih 
ustanov List dodaja, da je to nov 
dokaz, da ne bo moč nič storiti 
glede graditve Evrope, dokler bo 
de Gaulle na oblasti. «Combat» 
piše, da je de Murvillovo potova
nje v Rim popolnoma odkrilo igro 
Francije, in trdi, da de Gaullova 
politika ne pomeni, da on ne ver
jame v Evropo šestih. Toda zanj 
ie to samo element širše zgradbe 
to je take, ki bi temeljila na osi 
Pariz-Moskva. List dodaja, da bo 
ta politika povzročila tekmovanje 
med Francijo in Bonnom, ker bi 
se tudi Zahodna Nemčija utegni
la s svoje strani obrniti k Sovjet
ski zvezi.

(KD) je poudaril, da je CISL na
klonjena vladnemu ukrepu, pri
pomnil pa je, da je za rešiter 
vprašanj italijanskega kmetijstva 
potrebno, da se te ustanove orga
nizirajo v vseh pokrajinah in da 
naj se zato pooblasti ministrstvo 
za kmetijstvo, da more organizira
ti take ustanove, v kolikor bi se 
to izkazalo za primerno in po
trebno, tudi na področjih, ki jih 
sedanji ukrep ne predvideva; do
dal je, da morajo biti v uprav- 
nih svetih teb ustanov zastopane 
tudi sindikalne organizacije

Komunistični poslanci Natta, Mae- 
caluso, Rossanda, Lajolo in Nan- 
nuzzi so predložili v poslanski zbor
nici vprašanje, naslovljeno na pred
sednika vlade, na ministra za pošto 
in telekomunikacije in na ministra 
za državne soudeležbe, v katerem 
obžalujejo, da so radijska in televi- 
zijska poročila »povsem ignorirala 
solidarnostne manifestacije z borbo 
vietnamskega naroda in v obram- 
bo miru, stališča italijanskih in 
tujih intelektualcev ter protestna 
zborovanja tajnika KPI Longa v 
Rimu in Ingraa v Milanu, medtem 
ko so dala precejšen prostor mani
festacijam vladnih strank in po
segu poslanca Rumorja na kongre
su KD Zvezne nemške republike«.

Poslancem in senatorjem so do
stavili splošno poročilo o stanju 
gospodarstva v letu 1964 v dveh 
zvezkih (prvi ima 109, drugi pa 547 
strani Nacionalni dohodek se je 
povečal v lanskem letu za 2,7 odst.; 
varčevanje se je povečalo za 11,1 
odst.; povprečna raven cen Je bi
la za 6,4 odst. višja od one v letu 
1963; industrijska proizvodnja, ki 
je dosegla višek v letu 1963, je na
zadovala do avgusta lani. nato pa 
je naraščala do decembra in pri
dobila 3.2 odst.; cene na drobno 
so se povišale za 5,8 odst, v pri
meri s 6,9 odst. v letu 1963 in s 
6,4 v letu 1962. Za mezde in plače 
je šlo 59,9 odst. nacionalnega do
hodka, medtem ko je šlo v letu 
1963 58,7 odst., v letu 1962 pa 54,6 
odst. nacionalnega dohodka. Zapo
slitev se je skrčila v lanskem letu 
za 0.2 odst.

Poročilo zaključuje, da se lansko 
leto sicer končuje s še vedno koč
ljivim stanjem, kar zadeva nadalj
nje perspektive, zlasti na nekaterih 
področjih, kot je n. pr. gradbe
ništvo, vendar pa da gre za leto, 
v katerem so bili položeni temelji 
za nadaljnji razvoj, ki ga bodo 
zagotovili z uveljavljenjem gospo
darskega načrtovanja.

Na sedežu KPI je prof. Giovanni 
Berlinger obrazložil novinarjem in 
zdravnikom socialnega in zdravstve
nega skrbstva zakonski predlog 
KPI o splošni reformi zdravstva 
v Italiji, ki predvideva med dru
gim brezplačnost zdravstvene služ
be; razdelitev pristojnosti na rav
ni države, dežel, pokrajin in ob
čin; državno proizvodnjo zdravil 
socialnega pomena; javno upravo 
bolnišnic; delno socialno »mobiliza
cijo« zdravnikov; ukinitev tistih u- 
stanov (n. pr. INAM), ki se pečajo 
le z bolniškim zavarovanjem; zdru
žitev v eno samo ustanovo vseh 
socialnoskrbstvenih in zdravstvenih 
zavarovalnih zavodov.

Vodstvo skupine demokristjan- 
skih poslancev se je sestalo danes, 
da bi razpravljalo o vprašanjih med
narodne politike v zvezi z diskusijo 
o teh problemih, ki bo jutri pcT 
poldne v zbornični komisiji za zu
nanje zadeve. Sestanka se Je ude
ležil tudi zunanji minister Fan- 
fani, ki se Je zadržal predvsem na 
vprašanjih evropske integracije, in 
demokristjanski člani te komisije.

Na današnji seji vodstva KPI so 
proučili politični in gospodarski po
ložaj v Italiji ln kmetijske zakone, 
o katerih se sedaj razpravlja v par
lamentu. Seja vodstva se bo nada
ljevala jutri.

Mednarodne organizacije 
v Ženevi
ŽENEVA, 30. — Skupina ženev

skih meščanov je zahtevala refe
rendum proti načrtu zakona, ki 
pooblašča državni svet tega kan
tona, da prispeva s 50.000 franki 
(približno 7,5 milijona lir) h ka
pitalu »ustanove nepremičnin za 
mednarodne organizacije«. V sklad 
te ustanove bo prispevala zvezna 
vlada s približno 480 milijoni lir. 
Organizacija misli razširiti seda
nje ženevske sedeže mednarodnih 
organizacij in ugotoviti, ali so 
možnosti za morebitno preselitev 
celotnega kompleksa OZN v Ženevo.

Proti temu načrtu je nastopila 
skupina meščanov, ki je v krat
kem času zbrala potrebne podpi
se za referendum, ki bo 4. aprila. 
Pobudniki referenduma nasprotu
jejo omenjeni ustanovi in trdijo, 
da je povečanje števila mednarod
nih ustanov glavni vzrok stano
vanjske krize, nenadzorovanega 
((razširjenja« gospodarstva, zviša
nja življenjskih stroškov. Navzoč
nost več tisoč tujih funkcionar
jev (nekaj nad 10.000 skupno z 
družinskimi člani) povzroča, da 
ženevski kanton zgublja svoj’ tra
dicionalni značaj, medtem ko -bi 
navzočnost bolj nolitiziranih orga
nizacij lahko uničila švicarsko nev
tralnost.

Člani državnega sveta ženevske
ga kantona pa so na tiskovni kon
ferenci pozvali prebivalstvo, naj 
glasuje za načrt zakona. Omenje
na ustanova bo upravljala nad dva 
milijona kvadratnih metrov zem
ljišč, kii so določena za mednarod
ne ustanove. Na podlagi statistike, 
ki jo objavlja «Tribune de Gene- 
ve», plačajo mednarodne organiza
cije in stalna predstavništva dr
žav članic švicarskim in predvsem 
ženevskim blagajnam (za davke, 
hrano, stanovanja, material, stro
je, poslopja itd.) nad 400 milijonov 
frankov, t.j. 58 milijard lir.
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Vreme včeraj: najvisja temperatu.
ra 16.6, najn«Ja 9,5, ob 19. uri 14.7; 
zračni tlak 1018.4 pada. vlaga 55 
odst., nebo 2 desetini pooblačeno, 
morje skoraj mirno, temperatura 
morja 11.8- stopinje. Tržaški dnevnik Danes, SREDA, 31. marca 

Benjamin
Sonce vzide ob 5.48 tn zatone ob 
18.31. Dolžina dneva 12.43. Luna 
vzide ob 5.36 in zatone ob 16 47 

Jutri. ČETRTEK, 1. aprila
Bogomila

V SOBOTO PRI TRŽAŠKI TRGOVINSKI ZBORNICI
v

Studijsko srečanje o vprašanju 
gradnje ljudskih hiš v deželi

Na področju dežele primanjkuje zlasti manjših ljudskih sta
novanj, za katera se zanima 75 odstot. vseh prosilcev

V soboto, 3. aprila bo na tržaški 
trgovinski zbornici posebno študij
sko srečanje o vprašanju gradnje 
ljudskih hiš v deželi Furlanija-Ju- 
lijska krajina. Na sestanku, ki ga 
je sklical deželni svetnik za javna 
čela dr. Masutto, bodo obravnavali 
problem s socialnega, človeškega, 
zakonskega, finančnega, strokovne
ga in urbanističnega vidika. Sreča
nje bo vodil predsednik državne 
ustanove za ljudske hiše IACP odv. 
G Sabbadin, daljša poročila pa bo. 
do imeli predsednik državne usta
nove za urbanistiko C. Ripamonti, 
svetnik državne uprave GESCAL 
(Gestione Cace Lavoratori, to je 
bivše INA-CASA) za Trst in Videm 
G Vatle, ki bo govoril o gradnji 
ljudskih hiš in urbanizaciji na Tr
žaškem, ter predsednik združenja 
arhitektov in inženirjev iz Trsta 
arh. M. Zacconi, ki bo predaval 
o gradnji ljudskih hiš na Trža
škem v zadnjih 20 letih.

Deželni svetnik za javna dela dr. 
Masutto je med tem časom pripra
vil posebno publikacijo, v kateri 
je proučil vprašanje gradnje ljud
skih hiš in stanovanj v deželi Fur- 
lanija-Julijska krajina v zadnjih le
tih. Med drugim je svetnik proučil 
število ljudskih stanovanj, ki so jih 
našteli ob glavnem štetju leta 1951 
in nato ob štetju iz leta 1961. Sta
tistične podatke o tem vprašanju 
sta v zadnjih letih zbrala tudi Cen
tralni zavod za statistiko ISTAT in 
Ministrstvo za javna dela v Rimu. 
Po mnenju dr. Masutta pa ti po
datki nekako preoptimistično pri
kazujejo dejansko stanje na pod
ročju ljudskih stanovanj v deželi 
Furlanija-Julijska krajina. Tako so 
leta 1958 ugotovili, da je na Trža
škem dejansko več sob kakor pa 
prebivalcev, medtem ko se je raz
položljivost s sobami do leta 1961, 
ko so izvršili zadnje splošno štet- 
je, položaj še znatno izboljšal. Če
prav sta drž. zavod za arhitekturo 
in samo ministrstvo za javna dela 
v tej zvezi poudarila, da te števil
ke pravzaprav nimajo tistega po
mena, ki jim ga običajno pripi
sujejo strokovnjaki, je ustanova 
GESCAL, ko je pripravila načrt 
za gradnjo ljudskih hiš v državi, 
kar je praktično storila z zakonom 
št. 1460 z dne 4. novembra 1963, 
dala na razpolago za področje de
žele Furlanija-Julijska krajina za 
gradnjo ljudskih hiš v prihodnjih 
3 letih le 300 milijard lir, kar je 
mnogo manj kakor je bilo določa
no za ostale pokrajine v Italiji.

NaJ-hujše primere stanovanjske 
krize na Tržaškem in v ostalih 
pokrajinah dežele Furlanija-Julij- 
rka krajina so v teh povojnih le
tih reševale razne ustanove in or
ganizacije, tako IACP, UNRRA - 
CASAS, ustanova, ki podpira istr
ske begunce, itd. vendar je po po
datkih, kj jih je zbral Osrednji za
vod za statistiko, na področju de
žele leta 1958, manjkalo najmanj 
še okoli 9.000 sob. Do leta 1961 pa 
se je položaj le toliko izboljšal, 
da je število potrebnih sob na 
istem področju nazadovalo na 6.853. 
V deželi primanjkuje zlasti manj
ših ljudskih stanovanj. Po večjih 
stanovanjih namreč sprašuje le

okoli 25 od sto vseh prosilcev, med 
tem ko se ostalih 75 odsto zani
ma le za manjša stanovanja.

Vprašanje razpoložljivosti z ljud
skimi stanovanji je danes še po
sebno pereče v nekaterih okrožjih 
dežele Furlanija-Julijska krajina, 
tako na primer v Visoki Kamiji, 
na področju, ki se razprostira ob 
desnem bregu reke Tilment, ter na 
Cedadskem. Posebno pereče pa je 
to vprašanje v nekaterih središčih, 
tako na primer v Vidmu in Por
denonu, kjer se število prisotnega 
prebivalstva stalno veča zaradi do- 
toda novih sil s podeželja v okvi
ru pošto, ne urbanizacije deželnega 
prebivalstva.

Prijave Vanoni 
še do 2. aprila

Uslužbenci davčnih uradov so 
včeraj zjutraj stopili v dvodnevno 
stavko, ki se bo zaključila nocoj. 
Davčni uradi bodo zato tudi danes 
zaprti, finančno ministrstvo pa je 
cdredilo, da se rok za izročitev 
davčnih prijav podaljša do vključ
no v petek, 2. aprila. V Trstu stav
ka okoli 500 uslužbencev. Do tre
nutka, ko so proglasili stavkovno 
gibanje, ni še izročilo davčne pri
jave več kot polovica vseh obve- 
zancev, zato je pričakovati, da bo 
Jutri in v petek precejšnja gneča 
na pristojnem uradu. Ta bo odprt 
tudi popoldne, tako da bodo prija
ve sprejemali ne le od 8. do 14. 
ure, temveč tudi od 17. do 19. ure 
Davčni zavezanci pa lahko pošlje
jo prijavo na pokrajinski urad za 
neposredne davke (Ufficio Distret- 
tuale delle Imposte Dirette, Trst 
Largo Panfili, 2) tudi po pošti.

Seslava komisije 
za proučitev 
deželnih proračunov

V palači Modello' se je včeraj do
poldne sestala četrta svetovalska 
komisija za industrijo, trgovino in 
obrtništvo, ki je pod jiredsedstvom 
svetovalca Metusa nadaljevala z 
razpravo o zakonskem osnutku de
želnega odbora, ki se nanaša na 
pravno ureditev >■ abHSnliftva. MIotT

V četrtek J. aprila se'bb ob 9.30 
sestala komisija 'za “finance, ffa 
prouči deželna proračuna za po
slovni leti 1964 in 1965, ki jih je 
v preteklih dneh predložil odbor. 
Za razpravo o teh ukrepih predpi
suje člen 31 notranjega pravilnika 
deželnega sveta, da se prva komi
sija za predsedniške posle, finance 
in proračun dopolni z dvema čla-. 
noma vsake od štirih stalnih komi
sij. Zaradi tega bo komisijo za fi
nance, ki ji bo predsedoval sveto
valec Stopper, sestavljalo nasled
njih 23 svetovalcev: šiškovič in Del 
Gobbo (podpredsednika), Varisoo 
(tajnik), Bacicchi, Renato Bertoli, 
Bisol, Coloni, De Sandre, Gefter-

V NEDELJO NA SEDEŽU V UL. FABI0 FILZI

Redni občni zbor 
Tržaške kreditne banke
Poslovno stanje banke je dokaz zelo previdne in solidne 
kreditne politike - Potrebno je, da se v naših hraniteljih 

znova porodi zaupanje v varčevanje

Wondrich, Mazzau, Moro, Morpurgb 
Skerk in Virgulini (člani prve komi
sije), Ribezzi in Moschioni (kot 
zastopnika druge komisije)! Urli in. 
Bergomas (za tretjo komisijo) Me
tu® in Boschi (za četrto komisijo),; 
Cumbat in Dal Mas (za peto komi- 
.sijo). . , , , ,

Glede na zastopstvo posameznih 
skupin bo finančno kpmisijo za 
proučitev deželnih proračunov se
stavljalo devet demokristjanskih 
svetovalcev (Stopper,' Del Gobbo, 
Varisco, Coloni, Metus, Mazzau, Ur
li, Ribezzi in Virgolini), štirje ko
munisti' (šiškovič, Bacicchi, Bergo
mas in Moschioni), trije socialisti 
(Dal Mas, De Sandre in Moro), dva 
socialdemokrata (Renato Bertoli in 
Bisol), dva misovca (Boschi in 
Gefter - Wondrich), en liberalec 
(Morpurgo) in dva iz mešane sku
pine (Cumbat in škerk).

Med četrtkovim zasedanjem bo 
predsednik Stopper verjetno poro
čal tudi o programu del komisi
je

Odobren statut konzorcija 
za industrijski razvoj 
tržiške občine

Včeraj je izšla peta'.številka ■ «U: 
radnega vestniktf avtonomne de
žele Furlanija-Julijska krajina«, ki 
objavlja odlok predsednika dežel
nega odbora, z dne 5. marca 1965 
štev, 2, s katerim je odobren sta
tut konzorcija, za industrijski .raz
voj tržiške . občine. S tem se uve
ljavlja državni zakon od 6. julija 
1964 štev. 633 s katerim se pred
sedniku deželnega odbora poverja 
odobritev statuta konzorcija za in
dustrijski razvoj, Tržiča in pod
ročja Aussa-Corno (za to področje 
je bil že odobren v začetku ja
nuarja). > Člani konzorcija so go- 
riška pokrajinska uprava, tržiška 
občina, goriška zbornica za trgo
vino, industrijo in poljedelstvo ter 
TRII Predviden je tudi pristop de
žele Furlanija - Julijska krajina. Za
četno premoženje konzorcija, ki ima 
sedež v Tržiču, znaša 30 milijo
nov lir. Organi konzorcija, so občni 
zbor predstavnikov včlanjenih usta
nov, upravni svet, predsednik in 
nadzorni odbor. Predsednik goriške 
pokrajine mora v roku 15 dni po 
objavi statuta v Uradnem vestni
ku (kar se je zgodilo včeraj) in to
rej do 14. aprila t. 1., sklicati prvo 
zasedanje občnega zbora legalnih 
zastopnikov včlanjenih ustanov in 
izpolniti obveznosti statuta.

PRED PETKOVIM NASTOPOM KRSTNE PLOVBE PROTI AMERIKI

Ladja «0ceanic» izročena lastnikom 
Danes si ladjo lahko ogleda občinstvo

Ogled je, od 15. do 19. ure proti vstopnini 100 lir - Jutri na krovu 
sprejem za predstuvnike oblasti - Značilnosti plavajočega mesta

Sinoči so Združene jadranske 
ladjedelnice izročile panamski po
morski družbi «Home Lines« 39.241- 
tonsko turbinsko ladjo «Oeeanic», 
k; je že nekaj dni zasidran ob po
morski postaji v Trstu. Za ladje
delnice CRDA je zadevno listino 
podpisal opolnomočeni upravnik 
podjetja ing. G. Carnevale, za druž
bo «Home Lines« pa njen predsed
nik Nicos Vemicos Eugeniaes. Slo
vesnosti so prisostvovali predsednik 
Združenih jadranskih ladjedelnic 
ing. G. Vignuzzi predsednik uprav
nega sveta panamske družbe admi
ral E. Wetter in številne druge o- 
sebnosti.

Danes popoldne od 15. do 19. ure 
si bo občinstvo lahko ogledalo lad
jo, in sicer proti vstopnini 100 lir. 
Kakor so pojasnili, pojde ta pri
spevek v dobrodelne namene. Jutri 
ob 18.30 bo na ladji koektail, na 
katerega so povabili najvidnejše 
predstavnike tržaškega javnega živ
ljenja. V petek ob 13. uri se bodo 
na ladjo začeli vkrcavati potniki, 
ob ‘15. uri pa bo «Oceanic» odplula 
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VČERAJ NA SEDEŽU TRGOVINSKE ZRORNICE

Razgovori za uresničitev načrta 
gradnjo suhega doka v pristanišču

Razgovora z dr. Caidassijem so se udeležili predstavniki Zdru
ženja julijskih brodarjev, ki so zagotovili svojo finančno pomoč

Včeraj jo predsednik tržaške tr
govinske zbornice dr. Romano Cai- 
dassi sprejel člane glavnega odbo
ra Združenja julijskih brodarjev, 
kap. J. in C. Gerolimicha, ing. C. N. 
Giacomellija in dr. F. Brusaferra. 
Med obiskom so razpravljali zlasti 
o naslednjih vprašanjih, ki zade- 
vajo poslovno življenje našega pri
stanišča: vprašanje pomorskih zvez 
na Jadranskem morju, vprašanje 
dela v tržaških ladjedelnicah ter 
vprašanja blagovnega prometa sko
zi tržaško pristanišče. Glavna raz
prava pa se je sukala okrog na- 

zgladitve suhega ali zi- 
danega doka v pristanišču. Kakor 
znano/fce _za ^uresničitev te zamisli 
že člelj časa* poteguje zlasti trgo
vinska zbornica, ki je že začela 
zbirati potrebno dokumentacijo ter 
mnenja številnih strokovnjakov s 
tega področja. V doglednem času 
nameravajo v Trstu ustanoviti po
seben konzorcij, kakor se je to že 
pred leti zgodilo v drugih italijan
skih obmorskih mestih, kjer so že 
postavili doke. Konzorcij naj bi 
skrbel za uresničitev tega načrta. 
Cez nekaj dni se bo na trgovinski 
zbornici sestal ožji odbor za usta
novitev konzorcija, da bi proučil 
zlasti vprašanje finansiranja nove 
zamisli. V tej zvezi so predstavni
ki Združenja julijskih brodarjev 
zagotovili svojo finančno pomoč ter 
svojo pripravljenost, da vsestran
sko pripomorejo h gradnji novega 
objekta, ki bo postal nepogrešljiv 
zlasti ko bo dograjen naftovod 
Trst-Bavarska, in ko bodo začele 
pluti v tržaško pristanišče stotine 
velikih petrolejskih ladij različnih 
narodnosti.

željo, da bi dejavnost v Kulturnem 
domu služila tudi kulturnemu so
žitju med obema narodoma v Trstu.
Z Tržaški poskusni geofizikalni za
vod je včeraj ob 3.39’30” zabeležil 
močan potresni sunek v smeri se- 
ver-severovzhod v oddaljenosti 9600 
km od Trsta. Zdi se, da je epicen
ter potresa bal zahodno od Aleut- 
skega otočja.

Javni prevozi 
in razvoj urbanizacije

V prostorih krožka tržaškega ti
ska bo jutri ob 18.30 posebno sre
čanje strokovnjakov, ki bodo jav
no razpravljali o temi: «Javni pre
vozi in razvoj urbanizacije«. Spre
govorili bodo občinski svetovalec 
za javna dela ing. R. Colautti, rav
natelj inštituta za prevoze na in
ženirski fakulteti tržaškega vseuči
lišča prof. M. Maternini, ravnatelj 
inštituta za ekonomijo na tržaški 
univerzi prof. M. Resta, ter občin
ski svetovalec za javna dela v in- 
lustriji ing. M. Spaccini.

Med drugim se bodo govorniki 
dotaknili tudi aktualnega problema, 
ki se nanaša na zadnji predlog

mestnega podjetja ACEGAT, da bi 
nekatere ulice v središču mesta za
prli za osebni promet ter jih po
svetili izključno javnemu prometu 
s tramvaji, odnosno filobusi in av
tobusi. Občinstvo ima prost vstop, 
poleg tega pa je predvidena tudi 
diskusija, katere se lahko udeleži, 
kdor bi to želel.

Zaradi okvare zavor 
z avtomobilom v zid

63-letni zidar Andrej Pertot s 
Kontovela 440 Je včeraj imel sre
čo. Okrog 14. ure se je s svojim 
avtom fiat 500 TS 20004 peljal 
navzdol po Kontovelski rebri proti 
Miramarskemu drevoredu. Nena
doma pa je nastala okvara na za
vorah in čeprav je Pertot pritiskal 
na pedal, se avto ni ustavil. V blaz
ni vožnji je avtomobil zavozil s 
ceste in treščil v obcestni zid, kjer 
se je ustavil. Pri nesreči pa je Per
tot zaradi sunila udaril z glavo 
v vetrobran ter se ranil po le
vem sencu. Ponesrečenca so z za
sebnim avtom prepeljali v bol
nišnico, kjer mu je dežurni zdrav
nik nudil prvo pomoč ter mu obve
zal rano. Pertot se bo moral zdra
viti 10 dni.

proti Neaplju, kjer bo vkrcala še 
druge potnike, nato pa bo nadalje
vala svojo krstno pot skozi Gibral
tar na Atlantik, namenjena v New 
York.

Ladja «Oceanic» meri 238,45 m v 
dolžino, 29,40 v širino in 19,90 v 
višino. Njena hitrost bo dosegla 
pri polni obtežitvi okoli 26,5 vozla. 
«Oceanic» bo lahko sprejemala na 
krov po 1.600 potnikov, poleg tega 
pa bo na njej posadka 560 mož. 
Ladjo so zgradili pod nadzorstvom 
Lloyd’s Register of Shipping in 
American Bureau of Shipping. Nje
na nosilnost je preračunana na 
okoli 8.600 ton, in sicer 570 ton 
pošte, avtomobilov in raznega to
vora, 5.400 ton goriva, 200 ton 
prtljage in potnikov ter 180 ton 
ladijskih dobav.

V primeru nesreče so na ladji na 
razpolago številni rešilni čolni, med 
temi dva velika motorna čolna o- 
premljena z radijskim sprejemni
kom in oddajnikom. V vseh prosto
rih, v katerih bodo prebivali pot
niki med potovanjem, so vgrajene 
naprave za klimatizacijo, ki jo bo 
zahtevalo posebno področje, po 
katerem bo plula ladja. Da bi 
zmanjšali na minimum nevarnost 
požara, so vse vmesne stene, pode 
in ločilne pregrade izdelali iz ne
gorljivih snovi. Med raznimi nad
stropji na ladji so vgradili 4 
dvigala, v vsako med njimi pa 
lahko stopi hkrati do 10 oseb. Na 
ladji je več barov, trgovin, dalje 
igralnica, čitalnica, kapelica, dva 
plavalna bazena, česalni in frizer
ski salon, itd.. Za gastronomske 
potrebe 2.160 ljudi na krovu bodo 
skrbele kar štiri kuhinje, medtem 
ko je na ladji vgrajena tudi po
sebna celica za kontrolirano zre- 
janje sadja.

Turbinsko ladjo «Ooeanic» poga- 
janjata dva stroja CRDA-De Laval, 
ki so ju izdelali v Tovarni strojev 
pri Sv. Andreju.

Zborovanja komunistov 
o vietnamskem vprašanju

Danes, 31. t. m. ob 20.30, bo v 
dvorani krožka «Pečar» v Zgornji 
Kolonji javno zborovanje o polo
žaju v Vietnamu. Govoril bo ob
činski svetovalec Franc Gombač. 
Zborovanje organizira KPI.

Danes ob 18.30 bo na plenarni

dobje približno zadnjih 100 let, do
bo modernega slovenskega nacio
nalnega gibanja. Predavatelj se je 
dokaj obširno zadržal pri značil
nostih, ki so vplivale, da koroško 
vprašanje še danes ni prav re
šeno.

Razvoj koroškega vprašanja je 
bil podvržen določenemu dogaja
nju, odvisnemu od nekaterih po
sebnosti, za katere pa je treba 
iskati razlage v konkretnih razme
rah. Razmere pa so bile vedno za 
koroške Slovence dokaj nemile.

Predavatelju, ki je po predava
nju podal še nekaj pojasnil na ne
katera vprašanja, so bili poslušalci 
prav hvaležni.

PROSVETNO DRUŠTVO 
IVAN CANKAR

v Ulici Montecchi 6 priredi 
danes, 31. t. m. ob 20.45 

dramo Ksaverja Meška

«Pri Hrastovih»
Igra dramska skupina z Opčin

PROSVETNO DRUŠTVO 
«IGO GRUDEN« 

v Nabrežini
priredi danes, 31. t. m. ob 
20.30 uri predavanje dr. Rober
ta Hlavatyja

«0 razvoju kirurgije»
Predavatelj bo odgovarjal tu

di na vprašanja poslušalcev.
Vljudno vabljeni! Vstop prost!

.

tualnih vprašanjih zlasti v zvezi s. 
položajem v Vietnamu. Sestanek bo 
na sedežu federacije KPI v Ul. Ca- 
pitolina 3. Deželni svetovalec dr. 
šiškovič pa bo o istem vprašanju 
govoril danes ob 20.30 na sestanku 
komunistov v Sv„ Križu v dvorani 
Ljudskega doma.

Dr. Pleterski je predava! 
o koroškem vprašanju
Včeraj je v Slovenskem klubu 

predaval dr. Janko Pleterski o 
zgodovinskih osnovah koroškega 
vprašanja. Časovno pomeni to raz

Giulio Bosetti in Giulia Lazzarini
«Reie noči» 
v Teatro Nuovo

Sinoči je bila v okviru letošnje 
sezone stalnega tržaškega gledali
šča v Avditoriju prva predstava 
gostujoče skupine Giulia Bosettija 
in Giulie Lazzarini, Tržaškem ob
činstvu sta se predstavila z odlično 
odrsko predelavo Dostojevskega po
vesti »Bele noči«, ki jo je oskrbel 
Sandro Pianelli. Bosetti in pred
vsem Lazzarinijeva sta prikazala 
izvrstno igro, kljub pomanjkljivi 
Quaglievi režiji in popolnoma ne 
primerni sceni Luzzattija. Občinstvo 
je delo toplo sprejelo.

Avto v drog 
ranjeni štirje študenti

Okrog 1. ure ponoči, so štirje 
študentje, ki so se peljali navzdol 
po Ul. Commerciale v fiatu 600 TS 
62073, na ovinku pri stavbi št. 158, 
zavozili s ceste in trčili v drog. 
Ponesrečence: 19-letnega Claudia
Majerja iz Ul. Ginnastica 56, 23-let* 
nega Giuseppa Stello iz Ul. Do
da 1/1, 22-letnega Sergia Robbo iz 
Ul. Gallina 3 in 20-letnega Daria 
Chirassija iz Ul. Romanin 12 so z 
švtom RK prepeljali v bolnišnico, 
kjer so jim nudili prvo pomoč. 
Samo Maierja so pridržali na oku
lističnem oddelku. Vsi se bodo mo
rali zdraviti od 6 do 8 dni.

Električni tok jo je omamil
24-lelni gospodinjski pomočnici 

Mariji Venie-r, ki stanuje v Ulici 
San l^igolo 33, kjer' je zaposlena, 
se ,je včeraj' popoldne pripetila-5.1.

O-
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i ki se je sprožil iz
'sesalca. Zaradi 'tega je yeniep- 
va padla v nezavest. Z zasebnim 
avtom so jo 'nemudoma odpeljali 
v bolnišnico ter jo sprejeli na 4. 
medicinski oddelek s 'prognozo o- 
krevanja v 8 dneh.

PROSVETNO
DRUŠTVO
PROSEK - K0NT0VEL
uprizori v nedeljo, 4. aprila 
ob 17. url v Ljudskem domu 
v Križu mladinsko igro v 

štirih dejanjih

KEKEC
Vljudno vabljeni

V nedeljo predpoldne je bil na se
dežu v Ul. Fabio Filzi občni zbor 
Tržaške kreditne banke ob udeležbi 
delničarjev, ki so zastopali nad tri 
četrtine vplačanega kapitala. Po 
pozdravnem govoru je predsednik 
dr. Kukanja prebral poročilo u- 
pravnega sveta, ki v začetku pou
darja, da ob prikazu in presoji bi
lančnih izidov ni mogoče mimo ti
stih činiteljev, ki so odločilno vpli
vali na dejavnost zavoda. To so 
činitelji splošnega značaja, ki jim 
generično smemo reči: ne povsem 
naklonjene gospodarske razmere, a- 
11 pa z današnjo besedo, gospodar
ska konjunktura. Kar zadeva Trža
ško kreditno banko, kakor tudi o- 
stala podjetja, se ti činitelji izra
žajo takole: povišek izdatkov za 
osebje, vedno težje davčne in so
cialne dajatve, višja cena denar
ja, zbiranje katerega je sicer lan
sko leto upadlo.

Poročilo tudi poudarja, da se 
je pri sestavi bilance upoštevala 
potrebna previdnost in strogost, 
zaradi česar je zaključek družbe
nega poslovanja za leto 1964 zelo 
skromen. Aktivni saldo znaša 429.556 
lir. Ta saldo se mora smatrati kot 
dokaz trde borbe zavoda skozi vse 
leto, da doseže z dohodki kritje 
upravnih stroškov in da izvede a- 
kantonacije za amortizacijo nepre
mičnin, premičnin in strojev ter u- 
stanovnih stroškov, pri čemer se 
poudarja, da so bili ustanovni stro
ški lansko leto popolnoma amorti
zirani in odslej ne bodo več bre
menili račune zgube in dobička.

Ker ni bilo mogoče doseči pora
sta denarnih vlog in so se zaradi 
tega morale omejiti tudi naložbe, 
je uprava stremela za tem, da bi 
čim bolj skrčila stroške in izdatke, 
ki so bili nižji od proračuna, če
prav so nekateri povišani davki, 
nanašajoči se na prejšnja leta, bre
menili preteklo leto. K znižanju 
stroškov je tudi pripomoglo dej
stvo, da se Je osebje skrčilo za 
tri osebe, kar je bjlo mogoče zaradi 
usposobljenosti preostalega osebja, 
tako da to ni prizadelo tehnično- 
upravne organizacije.

Splošen potek dejavnosti je bil 
v glavnem drugačen od prejšnjega 
leta; če se Je na eni strani zni
žal eskomptnl portfel), so se na 
drugi strani zvišali aktivni tekoči 
računi. Dalje ugotavlja poročilo, 
te je odtoku sledil stalen nov do

tok denarja, sicer, porazdeljen, to
da značilen po stalnosti in obsež
nosti, kar dovede do upravičenega 
zaključka, da Je zavodu kljub ne- 
prilikam uspelo poglobiti korenine 
v okolju, iz katerega je izšel in v 
katerega razteza svojo potencialno 
klientelo. To dovoljuje prepričanje, 
da pridobiva zavod vedno večji 
pristanek in naklonjenost našega 
ljudstva. Vendar pa pot za nadalj
nji razvoj ni lahka in potrebno je, 
da se v našem hranitelju znova po
rodi zaupanje v varčevanje, kakor 
sicer dokazuje zaupanje v zavod.

Na koncu predlaga upravni odbor 
naj se skromni dobiček po odbitku 
postavk, predvidenih v Statutu in 
zakonskih predpisih, nakaže v red
ni rezervni sklad.

Po poročilu nadzornikov, ki so 
ugotovili pravilno poslovanje in 
podprli predlog upravnega odbora, 
je sledila zelo živahna diskusija, 
v katero so posegli številni delni
čarji, ki so želeli pojasnila k po
sameznim bilančnim postavkam. 
Predolgo bi bilo, če bi podrobno 
pisali o tej izredno zanimivi disku
siji, ki se je nanašala na splošen 
gospodarski položaj in v tem ok
viru na gospodarski položaj Sloven
cev. Omenimo naj med drugim le, 
da smo med diskusijo zvedeli, da 
zavod ni nikoli dosegel maksimalne 
napetosti med vlogami in naložba
mi, kot je znašalo splošno pov
prečje v državi. To je dokaz zelo 
previdne in solidne kreditne poli
tike. Zvedeli smo tudi, da se odbor 
nenehno trudi, da doseže poslovanje 
s tujino in bo še dalje storil vse, 
kar bo treba.

Delničarji so soglasno odobrili po
ročilo upravnega in nadzornega od
bora' in tudi predlog o odškodnini 
članom upravnega odbora v smislu 
člena 2389 civilnega zakonika. Sle
dila je diskusija še o nekaterih ne
bistvenih vprašanjih, nakar je pred
sednik dr. Kukanja zaključil občni 
zbor z zagotovilom, da bo upravni 
odbor resno upošteval vse pobude, 
predloge in nasvete ter jih temelji
to pretresel in jih skušal tudi iz
vesti.

Delegacija ustavnega 
sodišča SFRJ v Trstu

Na povratku iz Rima, kjer Je bi
la, gost italijanskega ustavnega so
dišča in kjer jo je sprejel tudi 
predsednik republike Saragat, se je 
včeraj mudila v Trstu delegacija 
ustavnega sodišča Jugoslavije, ki so 
jo sestavljali predsednik ustavnega 
sodišča SFRJ Blaža Jovanovič ter 
ustavna sodnika Brane Jevremovič 
in Nikola Srzentič. V spremstvu 
generalnega konzula SFRJ v Trstu 
Rudija Janhube so si včeraj po
poldne ugledni gostje ogledali' Kul
turni dom v Ul. Petronio. Ob tej 
priložnosti je vodja delegacije, pred
sednik Blaža Jovanovič, 'prisotnim 
novinarjem dejal, da je, navdušen 
nad domom, da slovenski manjšini 
čestita nad tako pomembno pri
dobitvijo in izrazil željo, da bi 
razgibana kulturna dejavnost v njem 
služila nadaljnjemu kulturnemu 
razvoju vse naše slovenske skup
nosti v Italiji. Prav tako Je izrazil
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IZPRED TRŽAŠKEGA POROTNEGA SODIŠČA

Zagovorniki roparjev v Zavljah 
operirajo s socialnimi motivi

Za glavnega obtoženca Zegnanija predlaga obramba največ 
5 in pol lel zapora, za Bearzalla pa oprostitev obtožbe ropa

Včeraj se je pred tržaškim po
rotnim sodiščem (predsednik Ros
si, tožilec Ballariui, zapisnikar 
Strippoli, obramba Girometta, A- 
modeo, Borgna in Ahnoscia) na
daljevala obravnava proti Glaucu 
Zegnaniju, Gianninu Perossi in 
Umbertu Bearzattu, ki so obtože
ni, da so sodelovali pri ropu v 
podružnici banke »Banka com
merciale italiana« v Zavljah.

Po obtožilnem govoru javnega 
tožilca, ki je govoril predvčerajš
njim, so nastopili zagovorniki. 
Najtežja naloga je pripadla od
vetniku Girometti, ki zagovarja 
Zegnanija, čigar položaj je zelo 
jasen. Kot smo že poročali, je 
Zegnani sam izvedel roparsko de
janje, grozil z revolverjem banč-

Z Danes zvečer ob 19. uri bo v 
kulturnem krožku «Rodolfo Moran- 
<5i» na Trgu San Giovanni 1, Lu
ciane Sturm predstavil prvo itali
jansko izdajo knjige Maxa Nettlaua 
»Kratka zgodovina anarhizma«.
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S SEJE DOLINSKEGA OBČINSKEGA SVETA

Tudi občine naj bi sodelovale 
pri sestavi gospodarskega načrta
Na zvoniku v Boljuncu bodo namestili stolpno uro - Pod
pora za občinsko razstavo vin in za «majnico» v Dolini

Na sinočnji seji je dolinski ob
činski svet najprej odobril reso
lucijo, v kateri poudarja, da je za 
deželno načrtovanje nujno potrebno 
sodelovanje vseh slojev prebival
stva, zlasti pa občin. Zaradi tega 
se obrača na deželni svet s proš
njo, da čimprej zagotovi z zadev
nim zakonom sodelovanje tudi kra
jevnih ustanov pri izdelovanju de
želnega gospodarskega načrta. Nato 
je tudi soglasno odobril resoluci
jo, v kateri poudarja potrebo po 
preosnovi občinskega in pokrajin
skega zakona glede delovanja in fi
nanc krajevnih ustanov. V pričako
vanju te reforme, ki bi zagotovila 
avtonomijo krajevnim ustanovam, 
občinski svet ugotavlja, da deželni 
statut predvideva nadzorovanje de
želnega sveta nad sklepi krajevnih 
ustanov. Zato priporoča deželni u- 
pravi, naj pospeši izid zakona za 
ustanovitev demokratičnih organov, 
ki bodo nadzorovali delovanje kra

jevnih ustanov, ter izraža upanje, 
da bi ta deželni organ lahko prou
čil že letošnje občinske proračune.

Občinski svet je nato soglasno 
odobril, da se da v zakup nekemu 
živinorejcu 12 hektarov pašnika na 
hribu Sv. Roka, ki je last boljun- 
ske srenje. Prav tako je soglasno 
odobril sklep, da se s sredstvi 
dolinske srenje popravi podporni 
zid ob cesti, ki pelje iz Suhorja 
v srenjski gozd na Krasu in ki se 
je zrušil zaradi hudega neurja 
predlanskega leta. Za tem je občin
ski svet soglasno sklenil, da se z 
denarjem iz prodaje srenjskilv bo- 
ljunskih zemljišč kupi in postavi 
stolpna ura na zvoniku v Boljun
cu, kar bo stalo skupno 897.000 lir.

Za letošnjo občinsko razstavo vin 
v, Dolini Je občinski svet soglasno 
odobril podporo v znesku 50.000 lir; 
kot prispevek mladinskemu odboru 
za «majnico» v Dolini pa je odo
bril 200.000 lir prispevka.

nim uslužbencem, priložnostnim 
klientom, trem drugim osebam, ki 
so bile v nekem avtu blizu ban
ke (med njimi je bil tudi neki fi
nancer1 v uniformi) in končno še 
raznim uradnikom v podjetju 
SVEM. Poleg tega je prav on na
stopil kot glavni pobudnik krimi
nalnega podviga ter stopil v stik 
z Bearzattom, ki mu je posodil 
avto, katerega se je potem poslu- 
žil pri izvajanju roparskega po
dviga. Prav spričo teh okoliščin 
je bila odvetnikova naloga zelo 
težka, saj se odv. Girometta ni 
mogel sklicevati na dejstva, ki 
bi kolikor toliko bila v prid ob
tožencu. Zegnani je svojo krivdo 
priznal in ni skušal pobijati raz
nih tez, obtožnice. Prav v tem 
priznanju pa je zagovornik našel 
psihološki vzvod, ki naj bi napo
til porotnike, da priznajo Zegna- 
niju pravico do splošnih olajše
valnih okoliščin, ki jih predvide
va čl. 62 bis kazenskega zakona. 
Pri prvih zaslišanjih na policiji 
je Zegnani sicer skušal prikriti 
istovetnost svojih sodelavcev, in 
sicer zaradi «častnih» razlogov, 
ki vežejo ljudi njegovega kroga. 
Ko pa ie uvidel, da ga je Peros- 
sa pustil na cedilu, je odkritosrč
no priznal svojo odgovornost. K 
temu je treba prišteti še okolišči
no, da gre za mladeniča, ki ni 
nikoli poznal svojih staršev ter 
ni bil deležen toplega družinske
ga vzdušja.

Spričo teh dejstev je odv. Giro
metta menil, da bi moralo sodi
šče obsoditi njegovega varovanca 
na največ 5 let in pol zapora. 
Kot smo že poročali, je javni to
žilec zahteval zanj skoraj dvoj
no kazen.

Skoraj enake teze je v svojem 
obrambnem govoru zastopal tudi 
Perossov branilec odv. Amodeo. 
Njegova naloga pa je bila nekoli
ko lažja, ker je Perossa sicer pri
peljal Zegnanija do banke, toda 
se roparskega dejanja kot takega 
ni neposredno udeležil. Sploh je 

z avtom odpe- 
mesta pred 

banko: prej kot je zatulila alarm
na sirena ali pa potem?

Spričo tega je odv. Amodeo za
hteval. naj sodniki upoštevajo raz
ne olajševalne okoliščine: malen
kostno sodelovanje pri roparskem

in cunu uue
sporno kdaj se je 
ljal s parkirnega

dejanju, strah in beg še preden 
je Zegnani prišel iz banke (kar 
je navsezadnje povzročilo polom 
roparskega podviga).

Izredno zanimiva pa sta bila o- 
brambna govora odvetnikov Bor- 
gne in Annoscie, ki zagovarjata 
Bearzatta. Ne bomo se tu spušča
li v pravne podrobnosti, ki sta' 
jih iznesla pred sodišče. Pouda
riti pa moramo, da sta se oba 
zagovornika zelo potrudila, da bi 
dokazala, da se v Bearzattovem 
primeru ne more govoriti o so
delovanju pri ropu. Kazenski za
kon in sploh ves pravni nauk jas
no pričata, da se lahko govori o 
sodelovanju samo pod pogojem, 
da si je prizadeti jasno predstav
ljal kriminalno dejanje v vsem 
njegovem poteku in razvoju in 
da je to dejanje hotel. Teh okoli
ščin pa pri Bearzattovem početju 
—' sta dejala zagovornika — ne 
moremo zaslediti. Obtoženec ni 
vedel, k6 je posodil avto, da Ze
gnani namerava oropati banko v 
Zavljah. Mogoče je utegnil sumi
ti, da bo mladenič napravil kak 
prekršek, toda zanj je bilo važ
no samo dejstvo, da posodi avto 
in da za to prejme določeno pla
čilo (najprej pet tisoč lir in po
tem še sto tisoč). Ce bi bil ena
kopraven partner pri ropu, potem 
bi mu pripadala veliko večja vso
ta (Zegnani je oropal banko za 
skoraj 1.6 milijona lir).

Na koncu svojega obrambnega, 
govora je odvetnik Annoscia po
udaril tudi socialno plat vpraša
nja. Pripomnil je, da se je moral 
Bearzatto vedno sam s svojimi 
lastnimi silami prebijati v živ
ljenju (oče in mati sta ga zapu
stila, ko je bil še zelo mlad). Po
ročil se je pred nekaj leti, ima 
ženo in dva otroka za katere bi 
moral skrbeti. Spričo tega je za
hteval, naj ga porotniki oprosti
jo glavne obtožbe (ropa) ker de
janja m zagrešil, oziroma ker de
janje ni kaznivo in na koncu za
radi pomanjkanja dokazov. Neiz
podbitno pa je, da je Bearzatto 
lažno prijavil tatvino svojega av
ta. V tem primeru pa je kazen 
razmeroma nizka ter bi obtože
nec v kratkem prišel na svobodo, 
če bi ga oprostili glavne obtožbe.

Obravnava se bo nadaljevati 
pojutrišnjem, ko bo ponovno 
spregovoril javni tožilec.

Razna obvestila
OBČNI ZBOR SPDT

2. aprila ob 20.30 uri bo v Gre
gorčičevi dvorani v Ul. Geppa 7 
občni zbor planinskega društva.

Včeraj - danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 30. marca se je v Trstu rodi

lo 11 otrok, umrlo pa je 12 oseb.
UMRLI SO: 3 mesece stara Nadia 

Zeriali, 77-letni Giuseppe Švara, 79- 
letni Giovanni Delconte, 57-!etna Lui- 
gla Santarossa por. Cbinese, 74-letna 
Francesca Kosič vd. Cobolli, 68-1 e t n i 
Ugo Krlschan, 87-letna Carlotta Gre- 
gorich vd. Rosenberg, 77-ietna Luela 
Ulclgral vd. Stok, 69-letni Amedeo 
Cupettl, 81-letni Pietro Apostoli, 39- 
letrei Aldo Magris, 75-letni Guglielmo 
Foča rdi.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(29 3.- 4 4.)

AlPAlabarda, Ul, dellTstria 7: Cen- 
tauro. Ul. Buonarrotl 11; de Leiten- 
burg, Trg S. Giovanni 5; Mizzan, 
Trg Venezia, 2. Bapbo-Carnlel, Trg 
Garibaldi 4; Croce Azzurra, Ul. Com
merciale 26; Vielmetti,. Borzni trg 
12; Miani, Drevored Miraniare 117, 

Služba od 13. do 16. ure 
Barbo-Carnlel, Trg Garibaldi 4; 

Croce Azzurra. Ul. Commerciale 26; 
Vlelemettl, Borzni trg 12; Miani, Dre. 
vored Miramare 117,

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
AlTAlabftrda, Ul. delPIstrla 7; Cen- 

tauro, Ul. Buonarrotl 11; de Leiten- 
burg, Trg S. Giovanni 5; Mizzan, 
Trg Venezia 2.

Darovi in prispevki
Ob obletnici smrti svoje žene A- 

polonije daruje Fridrik Žnidarčič 
5000 lir za Dijaško Matico.

Gledališča
vehdi

Blagajna gledališča Verdi je na raz
polago novim prosilcem za abonma
je za spomladansko simfonično sezo
no 1965, ki se bo začela 7. aprila s 
koncertom pod vodstvom dirigenta 
Claudia Abbada in s sodelovanjem 
violinista Franca Gullija.

Kot Je bilo sporočeno bo 1. in 2. 
aprila gostoval v Trstu v gledališču 
Verdi nizozemski balet «Nederland 
dan Theatre« Ansambel je že gosto
val po vsej Evropi. Njegov reper
toar zajema klasične in moderne ba
lete v sodobnih koreografskih pri. 
redbah.

Program prvega večera obsega Vi
valdijev «Madrigalesco», Bartokov 
«Opus dodicl« in Orffovo «Carmina 
Burana«, program drugega večera pa 
Blacberjev «Concertino», Van Delde- 
nov «yuartetto», Ellingtonov «Pron- 
to-vla« In ponovitev Orffove »Carml- 
na Burana«.

TEATRO STABILE
panes ob 21 url v Avditoriju za 

red' B peta abonmajska predstava
((Bele noči« Fjodora Dostojevskega 
V"lžvedbi igralske skupine Glulio 
Bosetti in Giulia Lazzarini, Režija 
Jose Quaglio. Cene: parter 1500 lir, 
balkon 300 lir.

Kino ,
Nazlonale 16.00 »Base luna chlama 

terra« Scopecolor. Edward Judd, 
Martha Hyer

Arcobalcno 15.30 »Superglallo a Scot- 
land Yard» Policijski film.

Excelstor 16,00 «Paga o muorl« Hil
degarde Neff Film, ki so ga v ce
loti vrtel, v Trstu.

Fenice 16.00 ((Angelica alla corte del 
re» Miehele Mercier. Scopecolor. 
Prepovedano mladini pod 14 le
tom,

Grattaclelo 16.00 «La buglarda« Ca- 
therlne Spaak, Enrico Maria Sa
lerno. Prepovedano mladini pod 18, 
letom.

Alabarda 16.00 «1 tre volti« Techni- 
color Sora.va, Alberto Sordi.

Filodrammalico 16.30 «Lo strangola- 
tore dalle 9 dita« Karen Door. Pre
povedano mladini pod 14. letom.

Aurora 16,30 «1 due pericoli pubbli- 
cl»,

Crlslallo 16,00 ((Agente 007 mlsslone 
Goldfinger« Sean Connery,

Capitol 16.00 «Strani compagni dl tet- 
to» Technicolor, Rock Hudson, Gi
na Lollobrigida

Garibaldi 16.30 »Magico sexy» Tech. 
nicolor. Prepovedano mladini pod 
18. letom.

Impero 16.30 19.00 21.45 ((Angelica«.
Vittorlo Venelo 16.30 «Io e la dbn- 

na».
Moderno 16.00 »Terra del giganti« 

Technicolor. Charlton Heston.
Astra 163)0 «Professore a tutto gas«.
Astorla 16.30 «Uccider6 wlle 7» Pre

povedano mladini pod 16. letom.
Abbazia 16.00 «11 grande caldo« — 

Glenn Ford. Prepovedano nladint 
pod 16. letom.

Ideale 16.00 «Jess Gordon dlabollco 
detective« Eddie Constantine.

Skedenj 16.00 «Mare matto« Gina Lol
lobrigida.

SPDT priredi dvodnevni smučarski 
Izlet v Bohinj in na Vogel 18, In 19. 
aprila. Vpisovanje v Ul. Geppa 9.

KINO PROSEK-KONTOV EU
predvaja danes, dne 31. t. m. i začetkom ob 19.30 film:

STAN E OHIO EREDITIERI
(STAN IN OLIO DEDIČA)

himna
predvaja danes, 31. t. m. ob 18. uri Universal barvni film:

Una pallottola 
per un 
fuorilegge

(KROGLA ZA BANDITA)
Igrajo:

AUDIE MURPHY 
DARREN McDAVID 
RUTA LEE 
BEVERLY owaac
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TEŽKOČE MADŽARSKEGA GOSPODARSTVA

Borba proti birokratizmu 
in njegovim posledicam

Število nameščencev v industriji v primerjavi z delavci stalno rase - Osnovni razlog: pretirana 
koncentracija v vodenju gospodarstva - Mnenje strokovnjakov glede odprave škodljivega pojava

BUDIMPEŠTA, marca. — Poja
vi birokratizma v delu raznih 
upravnih organov so tu že vrsto 
let pod močnim navzkrižnim 
ognijem političnih in družbenih 
forumov, časopisnih in radijskih 
komentatorjev, pisateljev in film
skih režiserjev, ia še najbolj, mo
rebiti, samih državljanov. Ti slal- 
nj združeni napori so omogočili 
tudi določene uspehe, zakaj uve
ljavili so se bili mnogi demokra
tični običaji, ki so že sami po se
bi postopno zoževali možnosti ob
stoja, oziroma razvoja birokraci
ja v administraciji.

Zdaj pa sta v ospredje stopila 
počasnost in birokracija v delu 
tako imenovane gospodarske ad
ministracije, o čemer so se zadnje 
tedne vodile številne ostre dis
kusije.

DoOri poznavalci resničnega sta
nja stvari na tem področju so 
mnenja,, da se je administracija v 
proizvodnih organizacijah v zad
njih nekaj letih precej razboho
tila in da je to že začelo ovirati 
njeno pravilno ter učinkovito 
poslovanje. Le-ti poudarjajo, da 
so nameščenci podjetij še vedno 
obvezani pošiljati poročila ne sa
mo osrednjemu statističnemu ura
du in državnim organom oblasti, 
marveč tudi neposredno zaintere
siranim ' čimteljem, vodstvom 
družbenih organizacij, proizvod
nim oddelkom tovarne same itd. 
Pogostokrat se tudi dogaja, da 
mora v teku leta dni izdelati in 
na razna mesta odposlati tudi ■ 
do 17 tisoč poročil, shem, doka
zil ipd., med katerimi je tudi ve
liko število takih, ki sploh niso 
koristna, pa je zanje vendarle 
treba potrošiti mnogo časa in e- 
ne--gij. Toda pri vsej stvari je 
najslabše to, da preobsežno, ozi
roma pretirano upravno poslova
nje vodi k stalnemu in neopra
vičljivemu dvigu števila uprav
nega osebja, kar po nepotrebnem 
samo povečuje stroške in zaple
ta potek ustreznejšega gospodar
skega razvoja. Primerj v tem po
gledu so zelo ilustrativni.

Število delavcev v industriji — 
je s tem v zvezi zapisal organ 
madžarske KP — se je lansko le
to povečalo za 3,5 odstotka, šte
vilo nameščencev pa za 4,5 od
stotka, kar predstavlja skoraj še 
enkrat toliko, kot je bilo predvi
deno. V nekih drugih panogah 
je ta pojav še bolj izrazit. Tako 
se je na primer v kemični indu
striji lansko leto število delavcev 
povečalo za 4,5, nameščencev pa 
za 9 odstotkov.

Objava teh in vrste drugih po
dobnih podatkov je številne ana
litike sodobnih gibanj v gospodar
stvu spodbudila, da so se resneje 
ter v večjem obsegu začeli ukvar
jati z vprašanjem, kakšni so vzro
ki omenjenega naraščanja števi
la upravnih organizmov in pa 
upravnega poslovanja kot takega, 
oziroma po kakšnih sredstvih in 
ukrepih bi bilo treba seči, da bi 
se to preprečilo.

Vsi so se takoj strinjali z mne
njem, da je eden od glavnih vzro
kov v pretirani koncentraciji po
slov kar zadeva vodenje gospo
darstva, dalje v napačnem poj
movanju bistva osrednjega usmer
janja ali, enostavneje povedano, 
v nezaupanju v nižje organe, kar 
že samo po sebi predstavlja do
ločen konservativen in birokrat
ski odnos do njih.

To je — so še podčrtali prista
ši te ocene — naravno največji, 
ne pa tudi edini vzrok pretirane
ga sestavljanja poročil, analiz 
in drugih dokumentov, ki vsa
kodnevno krožijo od zgoraj na
vzdol. Pogosto je treba pravi 
vzrok za to iskati tudi v strem
ljenju posameznih vodilnih or
ganov ali oseb, da bi odgovornost 
za storjeno napako sprevrgli na 
nekoga drugega in tako sebe ob
varovali pred nevšečnimi posledi
cami. V mnogih primerih je vzrok 
tudi v nesposobnosti posameznih 
organov, da bi objektivno oce
nil pomen in važnost zahtevanih 
poročil, njihovo uporabnost, ozi-
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Kiparski 
bienale 
v Carrari

MASSA CARRARA, 30. — lv. 
mednarodni bienale kiparstva 
«Cittd di Carrara» bo od 1. julija 
do 30. avgusta.

Za razliko od prejšnjih, letoš
nja razstava ne bo imela obelei- 
nja natečaja, v kolikor «skuša bi
ti pregled kiparske dejavnosti 
in podati nekakšen obračun so
dobnega izraza in oblik v med
narodnem merilu.« Prihodnje dni 
bodo odposlana vabila umetnikom 
vsega sveta.

Člani komisije bodo profesor 
Carlo Ragghianti v svojstvu pred
sednika, profesor Fortunato Bel- 
lonzi, generalni tajnik rimske
ga kvadrienala, poslanec Antonio 
Bernieri, generalni tajnik IV. bie
nala v Carrari, profesor Enzo 
Carli, skrbnik ustanove za var
stvo spomenikov v Sieni, profe
sor Alberto Dell'Acqua, skrbnik 
ustanove zg varstvo spomenikov 
v Milanu in generalni tajnik be
neškega bienala, profesor Eugento 
Luporini, redni profesor za sred
njeveško umetnostno zgodovina 
na univerzi v Genovi, profesor 
Franco Russoli, ravnatelj pinako
teke Brera, profesor Pier Carlo 
Santini in profesor Piero Pierot- 
ti v svojstvu tajnika komisije.

roma koristnost, kot tudi napo
re, ki so potrebni za njihovo se
stavo.

Kaj bi bilo, potemtakem, tre
ba storiti? Analitiki so na postav
ljeno vprašanje tudi odgovorili.

Predvsem je potrebno — so po
udarili — da osrednji organi obla
sti, razna ministrstva, finančni in 
statistični uradi nujno prouče ute
meljenost podatkov, poročil itd., 
ki se stalno ali občasno zahte
vajo, kot tudi, da upravne organe 
podjetij razbremene v tem smi
slu, da bi jim v tem pogledu ne 
bilo več treba opravljati odvečne
ga dela. Nujno je, da se podjetja 
sama, brez ukazov od zgoraj, re
organizirajo ter zmanjšajo uprav
no poslovanje, ki so si ga bila 
sama ustvarila, nadalje da moder
nizirajo delo nameščencev in do
sledneje prilagajajo, se pravi u- 
porabljajo racionalnejše upravne 
operacije ter metode.

Prav tako smatrajo mnogi za 
nujno da tudi družbeni organi 
zmanjšajo na minimum šterilo 
poročil in podatkov, ki jih ob
časno zahtevajo od upravnega o- 
sebja gospodarskih organizacij. 
Partijski, mladinski, sindikalni in 
drugi voditelji morajo vire in
formacij poiskati v vsakodnev
nem stiku z delovnimi ljudmi. 
Ce pa so jim potrebna kaka poro
čila, si jih lahko preskrbe pri u- 
radih statistične službe in ostalih 
državnih organih, kjer se ta ste
kajo.

Nekateri ugledni , udeleženci v 
tej diskusiji so obenem izrazili 
mnenje, da bi tudi partijske or
ganizacije morale posvet.ti večjo 
pozornost vprašanju odvečnega 
upravnega poslovanja v gospodar- 
slvu in tako prispevati k odpra
vi škodljivih birokratskih poja
vov na tem področju.

M. STEVANCEV
Sovjetska astronavta Beljajev in Leonov si ogledujeta film, ki sta ga posnela med svojim uspelim

vesoljskim podvigom
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V DUHU STARIH TRADICIJ IZ DOBE MED OBEMA VOJNAMA

Ostra kritika družbenih razmer z odrov
praških malih gledališč

Nad sto majhnih gledališč, ki pa so vedno 
zasedena - Satira, ki ostro biča, ki pa je tudi 
v svojih pretiravanjih vedno konstruktivna

Nova ladja «Oceanic» bo danes od 15. do 19. ure na ogled občin
stvu. Vsak obiskovalec pa bo moral plačati 100 lir za ogled
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PONOVNO O KRVNEM DAVKU MOTORIZACIJE

i\a evropskih cestah 
80 tisoč mrtvih 

v enem samem letu
_ 29,'- CePrav smo | omenjena ustanova, pa ne obde-
že večkrat pisali o krvnem davku, I lujejo temeljito vseh vzrokov In
ki ga terja motorizacija, ne bo 
odveč, ustaviti se pri podatkih, 
ki so bili te dni objavljeni za 
leto 1963. Iz teh podatkov zvemo 
da je motorizacija v letu 1963 
terjala samo v Evropi 80.000 mrt
vih in 1.650.000 več ali manj po
škodovanih. Te podatke je zbrala 
in objavila gospodarska komisiia 
za Evropo v okviru Združenih na
rodov. V poročilu med drugim 
beremo: «2al, statistični podatki 
niso povsem popolni, ker se na
našajo le na 22 držav, od katerih 
nekatere niso dale popolnih po
datkov, ker med žrtve, ki jih ie 
terjala motorizacija, prištevajo 'le 
tiste mrtve, ki so umrli na kraju 
nesreče, ali ko j po njej, medtem 
ko je znano, da kar ena tretjina 
žrtev avtomobilskega prometa 
umre tudi 24 ur ali tudi veliko 
pozneje po prenosu v bolnišnico.))

Iz statističnih podatkov, ki jih 
je zbrala omenjena ustanova, zve
mo, da je največ človeških 'žrtev 
ter največ ranjenih med šoferji 
in potniki avtomobilov; na dru
gem mestu so v krvnem davku 
motorizacije — pešci. Naslednji 
specifični podatki nam bodo po- 
kazali razmerje med mrtvimi in 
ranjenci po posameznih katego
rijah: kar 37 odst. mrtvih in 46 
odst. ranjenih v cestnem prometu 
odpade na šoferje in potnike av
tomobilov, 31 odst. mrtvih in 18 
odst. ranjenih odpade na pešce — 
žrtve cestnih Incidentov; na mo
tocikliste odpade 21 odst. mrtvih 
in 26 odst. ranjenih, vtem ko od
pade na kolesarje 10 odst. mrtvih 
fn 9,5 odst. ranjenih. Preostali 1 
odst. mrtvih in 0,5 odst. ranjenih 
pa odpade na razne druge ((upo
rabnike ceste«, kot se generično 
izraža poročilo.

V primerjavi z letom ig6i se 
je število mrtvih na cestah po
večalo za okoli 6 odst. Toda po
ročilo omenjene ustanove pri tem 
poudarja: «Ta odstotek predstav
lja le četrtino povečane cestne 
motorizacije. To dejstvo pa nas 
ne sme zavesti. Ce se število mrt
vih ni povečalo vzporedno s po
večanjem motornih vozil na ce) 
stah, moramo razlog iskati pred
vsem v skrčenju števila koles in 
motornih koles.«

Statistike, ki jih je objavila

cidentov. Strokovnjaki zatrjujejo, 
da bi takšne statistike ne imele 
nobene veljave, ker bi bilo nji
hovo določanje močno subjektiv
no. Ko govorimo o vzroku inci
denta, moramo vedno poudariti 
neko človeško napako, vendar pa 
bi te napake mogle imeti povsem 
drugačne posledice, če bi cesta, 
na kateri se je incident pripetil, 
bila širša, če bi neki drugi upo
rabnik ceste bolje reagiral ali pa 
če bi vozilo bilo boljše. V pretež
ni večini primerov prometna ne
sreča torej ni posledica le enega 
vzroka.

Statistični podatki omenjene ko
misije pa vendarle nakazujejo ne
katere splošne primere, ki so vse
kakor zanimivi. Kar se tiče peš
cev — žrtev cestnega prometa, se 
opaža, da so ljudje pod 65 let 
starosti bolj pogostne žrtve pro
metnih nesreč kot pa ljudje nad 
to starostjo. Z druge strani pa 
je dokazano, da se otroci bolje 
prilagodijo cestnemu prometu kot 
pa starejši ljudje. V deželah s 
slabo motorizacijo pa je odstotek 
otrok — žrtev prometnih nesreč 
mnogo višji kot v deželah z moč
nim avtomobilskim prometom. V 
Franciji In v Zahodni Nemčiji 
n.pr. je med pešci — žrtvami mo
torizacije razmeroma malo otrok 
pod 15. letom starosti. Do tega 
leta pa je bilo glede tega prav 
narobe.

PRAGA, marca. — ((Kakšno je 
tvoje mnenje o tem vprašanju?»

«Oprosti, toda jaz si ne mo
rem privoščiti tolikšnega razkoš
ja, da bi imel lastno mnenje.»

«ln ti, ali imaš ti svoje mnenje?»
«Jaz ga imam, toda z njim sploh 

ne morem soglašati.))
Ta ostra satira iz popularne 

češkoslovaške družbene komedije 
«Kralj Vavra» mladega sodobne
ga pisatelja Milana Uhedea, je 
vsekakor pretirdna in ni adekvat
na sedanjim odnosom v deželi. 
Kljub temu pa je za češkoslova
ške razmere značilna in to po 
tem, da izraža nemotena umetni
ška vrenja, ki so odraz širokih 
možnosti izražanja tudi najostrej
še družbene satire in kritike, ki 
v zadnjem času dobesedno pre
plavlja češkoslovaško umetniško 
življenje.

Takšna satira je značilna za do
ločeno vrsto češkoslovaških gleda
lišč, za miniaturna gledališča ta
ko imenovanih amladih jorm», ki 
danes predstavljajo posebno za
nimivost češkoslovaške odrske u- 
metnosti, dejansko njeno vrhun
sko atrakcijo.

Na lahek način, ob spremljavi 
enostavne modeme glasbe, preko 
iskrenega humorja in vedno ne
pričakovane sveže šale so ta udi- 
vadla malih Jorem» postala pra
va obsedenost češkoslovaškega 
gledališkega občinstva, ki do zad
njega kotička napolnjuje vsa šte
vilna tovrstna gledališča.

Stara Praga, bogata klasike sko
zi stoletja, je dobesedno polna 
novih gledališč, ali bolje poveda
no novih gledaliških izrazov. Nje
ni «Semafor», «Rokoko», «Redu- 
ta», «Divadlo na zabradli», vPara- 
van» in drugi majhni odri so v 
prvi vrsti kakih 100 majhnih gle
dališč širom po Češkoslovaški. Ta 
mala gledališča pa navdihujejo še 
kakih 100 «poetickih vinarens in 
<tpivniških tabarejev».

Vsa ta «divadeika». to se pravi 
ugledališčeca», kot jih imenujejo 
ne le zaradi njihovih miniaturnih 
oblik, pač pa še bolj zaradi svo
jih intimnih občutkov sorodnosti 
z njimi, pozivajo: «Uči se na tu
jih napakah, ker nimaš dovolj 
časa, da bi vse napake sam na
pravil1», «gledališčeca» opozarjajo: 
(ičlovek. se rodi kot razumno bitje 
in takšen ostane do smrti, razen 
v trenutkih, ko — povzame be
sedo v diskusiji!»; z desk teh 
gledališč prihaja opozorilo: «Izsu- 
šenemu koritu reke se nihče ne 
zahvaljuje za njegovo preteklost.)) 
Z istih odrov prihaja poziv: «Ce 
storiš, ne boj se. Ce se bojiš — 
ne stori.» Ista gledališča pa se 
upirajo: uLjudje so razdeljeni na 
tiste, ki imajo vedno prav, in na 
one, ki nimajo nikoli prav.»

Češkoslovaški satirični odri ni
so novi, nova je le moč njihove
ga izraza in izraz njihove moči, 
odkritost njihove drznosti in (drz
nost njihove odkritosrčnosti v se
danjih novih pogojih pospešenega 
družbenega preporoda Češkoslo

vaške republike, češkoslovaški sa
tirični odri imajo zelo dolgo tra
dicijo. Pobornik in ustanovitelj 
češkoslovaške odrske satire Emil 
Bur jan je bil v dobi 30 let po
jem angažiranega humorja v ev
ropskem odrskem izživljanju. Nje
gova velika učenca Jiri Voskovec 
in Jan Včrich sta v letih pred 
zadnjo vojno iz svojega slovitega 
«Osvobojenega gledališča» v Pragi 
spuščala rafale svojih satiričnih 
puščic neposredno v srce groze
čega fašizma. Cel niz njunih tek
stov, pesmi in humoresk je po
zneje skrbno kamuftiran postal 
popularen v zaporih in koncentra
cijskih taboriščih v dobi nacistič
ne okupacije češkoslovaške. Da
nes pa njuni izredno talentirani 
učenci Jiri Suhin, Jiri Sliter, Jiri 
Srnec, Ladislav Fijalka in drugi 
napadajo birokratizem in konser- 
vatizem, dogmatizem in ostanke 
preživelih deformacij socialistične 
izgradnje dežele.

Mala gledališča burijo in spod
bujajo sicer mimo češkoslovaško 
občinstvo in izzivajo njegovo buč
no reagiranje. Ta gledališča go
vorijo svobodno in jasno. Odkrito 
in konkretno kritizirajo družbe
no politične pojave, krepko izra
žajo željo, da je treba najti nove 
rešitve, ki bodo življenje napajale 
z novimi pobudami. Zelo naglo 
reagirajo na aktualne premike in 
probleme, dajejo enostaven odgo
vor tudi na najbolj zapletena 
vprašanja, svobodno se izražajo o 
perečih problemih, ki zavirajo 
razvoj.

«Zmaj je zma]», na primer po
novno oživlja staro češkoslovaško 
zgodbo o pošasti, ki je vsak dan 
požrla po eno dekle, in njen nauk, 
da je treba pokorno prenašati vse 
življenjske težave in nevšečnosti 
pred takšno nujnostjo. F svoji 
novi obliki pa to delo izžareva 
jasno zahtevo, da je treba o ne
davnih kot tudi o sedanjih na
pakah svobodno razpravljati in 
hkrati javno pokazati na krivce 
ter vzroke teh napak, ne da bi 
se pri tem bali, da nekdo pred 
to nevarno pošastjo ostane osam
ljen. Odrska satira «Vrtna vese
lica«, ki jo je dalo gledališče 
«Dlvadlo na zabradli«, pa duho
vito biča protekcijo, birokratizem 
in karierizem, vtem ko Karva- 
šova «Jezva» (brazgotina), ki jo 
dajejo na več odrih hkrati, opo
zarja, da se brazgotine ne morejo 
tako naglo izbrisati.

Dolg je seznam novih satiričnih 
odrskih del, ki z novimi očmi 
gledajo novo dejansko stanje. Vse 
to so močna umetniška dela in 
vsa se igrajo na malih odrih, v 
majhnih gledališčih, vendar pa za 
veliko število občinstva in z ve
liko ravnijo umetniške sugestiv
ne besede in močnimi instrumen
talnimi sredstvi ali z globokimi 
izraznimi pantomimskimi gestami.

Res je, njihova kritika je po
gosto preostra, v svoji konkret
nosti včasih tudi nepravična. Pri 
obdelovanju družbenih razmer ne

uporablja rokavic. Kljub temu pa 
je poslanstvo vseh teh odrskih 
del in odrov konstruktivno, bor
beno in iskreno angažirano v služ
bi družbenega napredka. Praško 
občinstvo jih prav zaradi tega in 
kot takšne tudi sprejema.

LJUBOMIR RAJNVAJN

PRAVNE POSLEDICE PRODIRANJA V VESOLJE

Kako bi določili 
državljanstvo otroka 
ki bi se rodil 
v kozmični ladji?

MOSKVA, konec marca. — V 
celi kopici člankov, ko so bili 
objavljeni te dni v zvezi s podvi
gom sovjetskih astronavtov Belja- 
jeva in Leonova v vesoljski kabi
ni «Voshod 2», v kopici člankov, 
ki so dobesedno preplavili sovjet
ski tisk, je bilo ponovno sprože
no tudi vprašanje pravnih norm 
glede izkoriščanja kozmičnega 
prostora. S tem v zvezi je bil ob
javljen tudi zanimiv komentar 
prof. Zadorožnija, doktorja prav
nih ved in podpredsednika sovjet
ske akademije znanosti za pravna 
vprašanja medplanetarnega pro
stora.

Vidni sovjetski pravnik je gle
de tega postavil vrsto zanimivih 
vprašanj, kot na primer: «Kako 
določiti državljanstvo otroka, ki 
bi se rodil v kozmični ladji?«, 
«Po zakonu katere države bi se 
mogle priznati razporoke, oporo
ke in drugi pravni akti, če bi ti 
bili sklenjeni v kozmičnem pro
storu, ki ne pripada nikomur?«, 
((Kakšne pravne norme naj bi se 
uporabile v odnosih z morebit
nimi prebivalci drugih planetov 
in katera nacionalna zakonodaja 
bi naj obveljala pri dajanju kon
cesij za izkoriščanje prirodnih 
bogastev Lune in drugih nebes
nih teles?«

Povsem razumljivo je, da Za- 
dorožni razen teh že nekoliko 
senzacionalnih pravnih proble
mov glede izkoriščanja kozmič
nega prostora opozarja tudi, da 
obstaja še na stotine pravnih 
vprašanj, ki so bolj resnega zna
čaja kot omenjena, ker se nana
šajo na konkretno izkoriščanje 
vesoljskega prostora. Kako te 
probleme reševati in s kakšnim 
kriterijem se jih je treba lotiti? 
— je osnovno vprašanje sovjet
skega strokovnjaka, ki pri tem 
omenja tudi, da je že leta 1962 
generalna skupščina Združenih
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Mascarin v baru «AIcione»

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Zago
tovljen vam je uspeh v iavnem živ
ljenju. Pazite se pred ljubezenski
mi tekmeci.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Sprejeti 
boste morali zelo odločne ukrepe, 
če hočete rešiti neki spor. Skušaj
te utrditi sorodniške vezi.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) Dan 
je ugoden predvsem za trgovinsko 
dejavnost. Prejeli boste novico v 
zvezi z nekim prijateljem.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Izredno 
delovno razpoloženje pri vseh, ki 
zavzemajo odgovorne položaje. Va
ša čustvena zadeva se bo ugodno 
razvijala.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Ne rav

najte tako, da bi vas drugi mogli 
kritizirati. Doživeli boste prijetno 
presenečenje.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) S 
posrečeno zamislijo boste uspešno 
rešili neko finančno vprašanje. Va
šo bolečo rano bo ozdravil čas.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Močno se boste kesali v zvezi z 
neko na lahko dano obljubo. Od
pravite vsa odvečna tekmovanja.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Danes ne bo ugoden dan za uvelja

vitev vaših neposrednih interesov. 
Ogibajte se vseh razgovorov.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Nekdo bo zelo spodbudno vplival 
na vas. Družinsko vzdušje bo od
lično.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) Po
stavite se po robu spletkarjem in 
delajte bolje kot do sedaj. Ne vda
jajte se pesimizmu.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Za
gotovljen vam je uspeh, če boste 
znali izkoristiti vse svoje delovne 
zmogljivosti. Približajte se naravi.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Prišlo bo 
do nekaterih zelo koristnih in obe
tajočih srečanj. Vse se vam bo zde
lo zelo minljivo, tudi ljubezen.

V galeriji Alcione je kaj po
sebna razstava, ki jo naši očetje 
gotovo ne bi imenovali umetni
ška, kar pa v naši dobi vsekakor 
je. Tam razstavlja 21-letni .Polan
do Mascarin, absolvent domače 
umetniške šole višjega tečaja za 
dekoracijo. Neredkokrat smo tu 
že omenili njegovo slikarsko pre
finjenost, poslednjič pred mese
cem dni, ko je v Občinski galeriji 
razstavljal svojstvene grafike z 
odtisi lesa in predmetov. Tu pa 
sedaj neposredno uporablja les 
in druge snovi v obliki zavrže
nih predmetov, ki jih slikovito 
združuje v občuteno prijetne 
skupke snažno uokvirjene kot ne
kake častitljive relikvije.

Ta postopek seveda ni Masca- 
rinova iznajda; Belgijec Vic Gen- 
tils je na lanskem bienalu v 
Benetkah imel mnogo sličnega, 
kar pa je sicer v slikarskem sve
tu že dolgo znano pod , izrazom 
«assemblage», torej skupek še iz 
časa pojava dadaizma, ko je Du- 
champ presenečal z upeljavanjem 
v umetnost tako imenovanih ((naj
denih predmetov», aObjets trou- 
ves». Uspeh, ki sta ga dosegla 
lani v Benetkah «pop art» in «no- 
uodaduizem« je gotovo napotil 
Mascarina na to novo pot.

Zanimivo pa je pri tem, da je 
ni kot prvi ubral vedno pred vse
mi hiteči Černigoj. To dejstvo je 
uvaževanja vredno, ker pač potr
juje Crnipojevo izrazito slikarsko

narav in njegov dvom v obstoj
nost tega pojava v umetnosti.

Ne glede na to pa moramo pri
znati, da nam ga Mascarin tu 
častno predstavlja. Rekli bi, da 
je nekako tako ukrotil divjaško 
prvobitnost te izraznosti, kot ne
koč Braque kubizem. Vprašanje 
Pa je, ako je bilo na mestu, zlo
miti prvotno naravno napadal
nost, Bilo pa je to za Mascarina 
neizogibno, ker je lepotno nagnje
nje v njegovem značaju. Zato 
preperelo in zarjavelo strešno 
okno z nežno belinu čipkaste za
vese in okno v delu ((Prisilna je 
selitev« ne učinkujeta odbijajoče.

Ni tega niti v delih z manj do
ločenimi ostanki predmetov. Upo
raba struženih delov pohištva pa 
kaže na vpliv Nielsonove iz pred
zadnjega nastopa Američanov na 
beneškem bienalu. Enako uporaba 
angleških naslovov kot eShame’s 
pate«, vrata sramote. So pa ti 
naslovi ponekod dvoumni in da
jejo povod k razmišljanju, odpi
rajoč gledalčevi domišljiji roman
tične izhode. Tako na pr, ((Tragi
komična osebnost«, ki se nanaša 
na prostor pod mizo, ki je lahko 
skrivališče za nekoga.

Za svoja leta je Mascarin ne
dvomno iskateljsko dozorel li
kovnik in to hotenje ga bo gotovo 
kmalu privedlo med naše res
nejše umetnike, ker mu je umet
niška podlaga dana v izobilju.

MILKO BAMBIČ

narodov pozvala vse države-člani- 
ce naj sodelujejo v nadaljnjem 
obdelovanju kozmičnega zakoni
ka.

Prav tako prof. Zadorožni pra
vi, da se z načeli pravnega zna
čaja o odnosih v kozmičnem pro
storu danes ukvarjajo mnoga 
mednarodne strokovne organi
zacije. Na temelju dosedanjega 
mednarodnega sodelovanja ja 
bil med SZ in ZDA sklenjen tu
di sporazum o sodelovanju in pro
učevanju nekaterih problemov v 
zvezi s kozmičnimi povezavami 
in meteorologijo. V zvezi s tem 
sovjetski strokovnjak omenja tu
di sklep moskovskega sporazuma 
o prepovedi preizkusov atomske
ga orožja pod vodo, v atmosfe
ri ter v kozmičnem prostoru. V, 
tem sporazumu je podčrtana od
ločnost vseh držav naj bi se koz- 
mos izkoristil izključno v miro
ljubne namene. V zvezi s tem 
prof. Zadorožni opozarja, da še 
ni bilo določeno niti to, kaj naj 
pomeni ((miroljubna aktivnost v 
kozmosu«.

Vidni sovjetski pravnik meni, 
da je že sedaj zelo važno, dolo
čiti višino, od koder se začenja 
kozmični prostor, kajti zračni 
prostor vsake države mora ostati 
popolnoma suveren. Po njego
vem mnenju naj bi se kozmični 
prostor začel «tik nad ravnjo 
možne krožne poti kozmične na
prave okoli Zemlje«.

V članku se opozarja tudi na 
pravno normo, ki je bila vnese
na v deklaracijo Združenih naro
dov, in sicer da si «kozmosa in 
kozmičnih teles ne more prila
stiti nobena država«. Ta norma, 
po oceni sovjetskega pravnika, v 
marsičem zmanjšuje neke eks- 
panzionistične apetite o »zasedbi« 
Lune, asteroidov ali celo celih 
planetov.

Zanimivo je tudi to, kako so
vjetski strokovnjak za kozmično 
pravo obravnava vprašanje last
ništva v kozmičnem prostoru, ne 
glede ali gre za lastništvo posa
meznih držav, družb ali zasebni
kov. Sovjetski strokovnjak me
ni, da morejo v kozmičnem pro
storu biti last držav, ustanov, 
zasebnikov le kozmične naprave 
ali znanstvena oporišča in posta
je, ki bodo postavljena na Luni 
in planetih. To lastništvo ali bo
lje pravica do posesti nad temi 
predmeti pa mora ostati v ve
ljavi tudi tedaj, ko bi se taka 
naprava vrnil& na Zemljo, in to 
ne glede, kje bi ta naprava, ta 
aparat pristal. V zvezi s tem po- 
stavlja zahtevo, da je treba vsak 
kozmični objekt ali njegov sestav
ni del vrniti lastniku.

V Združenih narodih se po be
sedah prof. Zadorožnija obravna
va tudi načrt konvencije o daja
nju pomoči kozmonavtom v pri
merih nesreče v zračnem pro
storu ali prisilnega pristanka na 
tujem ozemlju. »Kozmonavti so 
glasniki vsega človeštva in vse 
države so dolžne ne le jim nudi
ti pomoč, pač pa jih takoj in po
vsem varno vrniti državi, kate
re državljani so« — podčrtuje 
sovjetski strokovnjak.

Na koncu članka se poudarja 
da mednarodne kozmične pravne 
norme začenjajo sedaj svoje pr 
ve korake. Človeštvo pa bo ved 
no bolj naglo osvajalo kozmični 
prostor, kar pomeni, da se bo tu
di področje te zvrsti pravnih 
ved moralo vedno bolj širiti. 
«Takšna perspektiva že danes ter
ja nadaljnji razvoj in kvalifika
cijo norm kozmičnega prava«.

S. MI J ALKO VIC
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Radio Trst A
7.00 Koledar; 7.30 Jutranja glas

ba; 11.30 Slov. narodni motivi;
11.35 Radio za šole; 11.55 Glasbe
no potovanje; 12.15 Postne legen
de; 12.35 Za vsakogar nekaj; 13.30 
Prijetna srečanja; 17.00 Orkester 
p.v. C. Pacchiortja; 17.25 Radio 
za šole; 17.45 Pesem in ples; 18.15 
Umetnost; 18.30 Glasbeniki v ane
kdotah; 19.00 «Gli Cuppini Dan
ce«; 19.15 Higiena in zdravje; 19.30 
Solisti lahke glasbe; 20.00 Šport;
20.35 Simf. koncert; v odmoru: 
Knjižne novosti; 22.05 Večer v 
Harlemu; 22.30 Orkestri; 23.00 
«The Four Freshmen«.

12.05 Plošče; 12.25 Tretja stran; 
13.40 Koncert v miniaturi; 14.05 
Cerkveno gledališče v srednjem 
veku; 14.35 Orkester p.v. C. Pac- 
chiorija.

SREDA, 31. MARCA 1965
Verdi in Puccini; 10.30 šola; 11.00 
Sprehod skozi čas; 11.30 Mozar
tova sonata K 281; 11.45 Skladbe 
za godala; 13.25 Lahka glasba; 
14.55 Vreme na ital. morjih; 15.15 
Filmske novosti; 15.45 Gospodar
ska rubrika; 16.00 Spored za naj
mlajše; 16.30 Sopranistka M. C. 
RoSsetti; 17.25 Spomin na Arriga 
Pedrolla; 18.15 Klavirske skladbe;
18.35 Neapeljska antologija; 19.05 
Kmetijska oddaja; 19.15 O morju 
in pomorščakih; 20.35 E. Cara- 
bella: «11 candeliere«.

II. program

Koper
7.15 Jutranja glasba; 8.00 Iz re

vijskega sveta; 8.30 Prenos RL;
12.00 in 12.55 Glasba po željah; 
13.40 Plošče; 14.00 Pesmi in plesi;
15.00 Priljubljeni napevi; 15.45 
Slov. narodne; 16.00 Otroški ko
tiček; 16.35 Simf. koncert; 17.40 
Polke in valčki; 18.00 Prenos RL;
19.00 Orkester Sciascia; 19.30 Pre
nos RL; 22.15 Orkester RTV Beo
grad; 22.40 Gaubertova sonata za 
flavto

Nacionalni program
8.30 Jutranji pozdrav; 9.10 Hayd- 

nove skladbe; 9.45 Popevke; 10.00

7.30 Jutranji pozdrav; 9.35 Pisan 
spored; 10.35 Nove pesmi; 11.05 
Vesela glasba; 14.00 Pevci; 14.45 
Plošče; 15.00 Ital. narodni plesi;
15.15 Za vas izbrani motivi; 15.35 
Koncert v miniaturi; 16.00 Rap
sodija; 17.00 Glasba iz filmov;
17.35 Ljudska enciklopedija; 18.35 
Človeški organizem; 18.50 Vaši iz
branci; 20.00 Lahka glasba; 21.00 
Znanost v Italiji; 21.50 Pesniki na 
ploščah; 22.10 Glasba v večeru.

III. program
18.30 Francoska kultura; 19.30 

Vsakovečerni koncert; 20.30 Re
vija revij; 20.40 Berliozove sklad
be; 21.30 šoštakovičeva simfonija 
štev. 5; 22.45 Glasba danes.

Slovenija
8.05 Glasbena matineja; 8.55 

Gorinšek: Knjiga in žoga; 9.10 Te
norist Dermota; 9.25 Domače pes
mi; 9.45 Iz glasbe za soliste; 10.15 
Melodije; 10.45 Človek in zdravje;

11.00 Nimaš prednosti!; 12.05 Kme
tijski nasveti; 12.15 Na kmečki 
peči; 12.30 Arije iz oper; 13.30 
Priporočajo vam...; 14.05 Radijska 
šola; 14.35 Mladi pevci pojo; 15.30 
Slov. narodne; 16.00 Vsak dan za 
vas; 17.05 O delu J. Brahmsa;
18.00 Aktualnosti; 18.15 Iz fonote
ke radia Koper; 18.45 Naš razgo
vor; 19.05 Glasbene razglednice;
20.00 Mali koncert; 20.20 Tako 
pojo v Pragi; 20.40 Boito; Mefisto- 
feles; 22.10 Plesni zvoki; 23.05 Li
terarni nokturno; 23.15 Jazz.

Ital. televizija
8.30 Sola; 10.55 Svečana otvori

tev Dantejevega leta; 16.45 Nova 
srednja šola; 17.30 Spored za naj
mlajše: 18.30 Nikoli ni prepozno;
19.00 Dnevnik; 1910 Enodejanka: 
«1 due timidi«; 19.55 Šport in kro
nike; 20.30 Dnevnik; 21.00 Alma
nah; 22.00 Jazz; 22.35 Prigode ve
soljske družine; 23.00 Dnevnik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik: 21.15 Ves svet Je 

teater; 22.35 Svečana izročitev na
grade »Nastri d'argento», ob kon
cu športne vesti.

Jug. televizija
16.50 Ruščina; 17.10 Učimo se 

angleščine; 17.40 Film za otroke;
18.00 Slike sveta: 18.25 Obzornik; 
18.45 Dosežki znanosti — film;
19.15 Opera skozi stoletja; 19.45 
Cikcak; 20.00 Dnevnik; 20.35 Li- 
rika Huseina Tahmiščiča; 20.45 
Deset zadetkov — quiz: 22.00 Kul
turna panorama; 22.40 S kongre
sa ZK Makedonije; 23.00 Ob
zornik.



PRIMORSKI DNEVNIK 31. marca l9to

Goriško-beneški dnevnik
SPET HUD UDAREC ZAPOSLITVI DELAVCEV

V tekstilnih obratih v Podpri in Mah 
bodo odpustili 15. aprila še 545 delavcev

Z 277 delavci, ki so jih odpustili v marcu, se bo število odpuščenih 
tekstilcev zvišalo na 822 ■ Delegacija CGIL na kongres v Bologno

Ravnateljstvo podgorske in ron-1 položaj, dalje dodatni tajnik Elio jinskim svetovalcem vabilo za se
i.____  . r»..u___ i _____ ^_______; I« 1.0 K« » O______Ji. _____x_.Ike tekstilne tovarne znova odpu

šča svoje delavce. Tokrat je pre
ko Zveze industrijcev sporočilo 
sindikalnim organizacijam, da bo 
na podlagi interkonfederalnega spo. 
razuma odpustilo s 15. aprilom le
tos skupno 545 delavk in delavcev. 
Odpusti zadevajo drugo skupino 
delavcev, ki so jih vpisali v do
polnilno blagajno v novembru 1964. 
leta.

V podgorskem obratu bodo od
pustili 33 delavcev in 381 delavk, 
v ronškem pa 14 delavcev in 117 
delavk. Ce k sedanjim odpustom 
prištejemo, 227 odpustov v mese
cu marcu, tedaj znaša število od
puščenih delavk in delavcev v pod
gorski in ronški tekstilni tovarni 
ter v oddelku FIOCCO skupno 822 
delavk in delavcev.

Ce upoštevamo, da je bilo pred 
odpusti v teh treh obratih zapo
slenih skupno 3.650 tekstilnih de
lavcev, tedaj se je stalež z zad
njimi odpusti znižal na okoli 2.800.

CGIL in CISL sta se uprli odpu
stom. CGIL nadalje sporoča vsem 
tekstilnim delavkam, ki so v dru
gem stanju, naj se zglasijo v nje
nem uradu v Ul. 24. maggio 1, kjer 
Jim bodo prikazali pravice, ki jim 
pritičejo po zakonu

Včeraj Je odpotovala v Bologno, 
kjer se je začel 6. vsedržavni kon
gres CGIL, štiričlanska delegacija 
Izvršilnega odbora pokrajinske 
CGIL za Goriško. Delegacijo vodi 
odgovorni tajnik Fulvio Bergomas, 
ki so ga na seji novega izvršne- j 
ga odbora znova izvolili na ta1

Zuliani, Gastone Cervai, delavec 
SOLVAY, in Karel Černič, delavec 
CRDA.

V petek bo seja 
pokrajinskega sveta

Predsednik pokrajinske uprave 
dr. Chientarolli je poslal pokra-

jo, ki bo v petek 2. aprila zvečer 
ob 21. uri v dvorani pokrajinske
ga sveta v Gorici.

Kot znano Je na dnevnem redu 
poročilo in diskusija o obračunu 
za leto 1963. Morda bo vključena 
na dnevni red tudi razprava o po
krajinskem agrarnem konzorciju v 
zvezi z osnutkom resolucije, ki je 
bila predložena na zadnji seji po
krajinskega leta.

ZARADI STAVKE URADNIKOV

Rok za prijave Vanoni 
podaljšan do 2. aprila

Do ponedeljka vloženih v Gorici 4119 prijav
Na finančni intendanci in na 

davčnem uradu v Gorici je bilo 
včeraj ves dan zaprto zaradi stav
ke uslužbencev teh dveh uradov 
v okviru splošne državne stavke 
uradnikov finančne intendance. 
Stavka se nadaljuje tudi danes 
in zato oba dneva ne sprejemajo 
davčnih prijav Vanoni.

Finančno ministrstvo je v pred
videvanju stavke odredilo, da se 
podaljša rok za prijavo Vanoni 
do vključno 2. aprila. Kdor torej 
še ni vložil svoje prijave, pa je 
obvezan to storiti, bo lahko opra
vil to jutri in 2. aprila. Vendar 
pa so pooblaščene tudi občinske 
uprave, da vsaka za svoje področ
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S SEJE OBČINSKEGA SVETA V GORKI

Odobren pravilnik o dejavnosti taksistov 
ki čakajo na prevoz potnikov v garažah

Umesten predlog svetovalca dr. Sancina o prostovoljnem poučevanju 
slovenščine - Prispevek 150.000 lir pevskemu zboru Seghizzi

je sprejema take prijave in iz
daje zadevna potrdila. Pravtako 
velja oddaja na pošti in služi kot 
dokaz poštni žig na prijavni poli.

V Gorici so s prijavami še pre
cej v zaostanku. Do ponedeljka 
zvečer so na glavnem davčnem 
uradu sprejeli 4119 prijav od skup
nega števila okrog 7500. Ce upo
števamo še nekaj prijav po pošti 
in preko posameznih občinskih u- 
prav, potem lahko računamo, da 
ostane za zadnja dva dneva še 
okrog 30 odstotkov prijav, ki Jih 
morajo prizadeti predložiti. Zato 
bo jutri in pojutrišnjem posloval 
davčni urad ves dan z umikom, 
kot je bil predviden za 30. in 31. 
marca, da bi lahko vsi prišli pra
vočasno na vrsto.

Ker je bila letos za dopolnilni 
dohodninski davek zvišana davka 
prosta osnova na 960 tisoč lir, se 
bo nekaj zmanjšalo število plače- 
valcev tega davka. Vendar pa je 
priporočljivo, da tudi taki izpolni
jo prijavno polo, zlasti če so la
ni plačevali dopolnilni davek, da 
bo pristojni urad lahko primerjal 
podatke.

KLUB «SIM0N GREGORČIČ*
V prosvorih Kluba «Simon 

Gregorčič«, Verdijev korzo 13 
v Gorici bo danes, 31. marca 
ob 20.30 predaval dr Janko 
Pleterski, načelnik koroškega 
oddelka Inštituta za narodnost
na vprašanja v Ljubljani, o 
temi

Zgodovinske osnove 
koroškega vprašanja

Publicist in' znanstvenik ar. 
Pleterski bo v svojem preda
vanju govoril zlasti o plebisci
tu, s katerim je bila 1920. leta 
koroška dodeljena Avstriji.

Kino ~
VERDI. Ob 21. uri: Opera «Mada- 

me Butterfly».
CORSO. 17.00: «L’implacabile Leny 

Jackson«, E. Constantine in S 
Sorel. Crnobeli francoski film.

MODERNISSIMO. 16.00: «Italiani
come noi», barvni italijanski film 
Pasquala Prunasa; mladini pod 
18. letom vstop prepovedan, zad- 
nja predstava ob 22.30.

VITTORIA. 17.30. «Minorenni bra
date«, E. Schanel m F. Villard; 
francoski čmobeli film, mladini 
pod 16. letom vstop prepovedan.

CENTRALE. 17.15: eCenere sotto ll 
sole« (Attacco in Normandia), 
Frank Sinatra in Tony Curtis. 
Ameriški čmobeli film.

dežurna lekarna 
Danes ves dan in ponoči je od 

prta v Gorici lekarna SORANZO, 
Verdijev korzo št 57, tel. 2879.

TEMPERATURA VCKRA.I 
Včeraj smo imeli v Gorici naj- 

višjo temperaturo 20,9 stopinje ob 
15.20, najnižjo 5,1 stopinje ob 5.25; 
povprečne dnevne vlage je bilo 75 
odstotkov.

Na seji občinskega sveta v Gori
ci, ki je bila v ponedeljek zvečer, 
so obsežno razpravljali o pravilni
ku, ki urejuje dejavnost taksijev 
v garažah. Pravilnik obsega 28 točk, 
ki so bile v glavnem sprejete v 
takšni obliki, kot jih je predlagal 
občinski odbor. Precejšnja disku
sija se je razvila okoli točke pra
vilnika, ki naj prepreči konku
renco taksijev na javnih postaja
liščih. V diskusijo so posegli sve
tovalci odv. Sfiligoj, odv. Battello, 
Chiozza, Terenzio in Culot. Sveto
valci so ugotovili, da Je težko 
preprečiti taksijem v garažah, da 
ne bi «hodili v zelje« taksijem na 
javnih parkiriščih. Zaradi tega so 
se sporazumeli za širšo formu
lacijo, ki ne postavlja točnih ome
jitev.

Pravilnik so sprejeli z večino gla
sov; vzdržala sta se samo svetoval
ca Slovenske liste.

Nato so odobrili nakup 2.000 kv. 
metrov zemlje v Mihaelovi ulici v 
Standrežu, na kateri bodo zgradili 
središče za poklieno vzgojo mla
dine. Načrt predvideva tudi iz
gradnjo večjega poslopja.

Več svetovalcev je poseglo v di
skusijo, ko je odbornik Lodl pred
lagal prispevek pol milijona lir 
za nakup učil osnovnošolskim otro
kom, ki so se prijavili za učenje 
tujih jezikov. Občinska uprava, ki 
je sprožila pobudo, Je anketirala 
okoli 300 otrok, ki so se v ogrom
ni večini opredelili za učenje an
gleščine, veliko manj za nemščino 
in francoščino. Ukovina za 8 lekcij 
na mesec bo znašala za vsakega 
učenca po 1.000 lir.

Odvetnik SliflgoJ je nasprotoval 
takšni pobudi, ker sodi, da so 
osnovnošolski otroci že s sedanjim 
učnim programom tako zaposleni, 
da se drugih Jezikov ne bodo uči
li. Dr. Sancin pa Je bil nasprotne
ga mnenja; poskus učenja tujih 
jezikov je treba sprejeti, vendar 
pa je potrebno otroke usmerjati 
k učenju takšnih jezikov, ki jih bo
do v življenju zagotovo tudi s pri
dom uporabljali. Predvsem bi Jih, 
morali naučiti (gre namreč za ita
lijanske osnovnošolske otroke) slo
venščine, ki jo morejo uporabljati 
v vsakodnevnem stiku s Slovenci. 
Kot primer je navedel odločitev 
v koprskem okraju, kjer Je učenje 
italijanščine obvezno. Učenje slo
venščine bi bilo tudi učinkovitejše, 
ker bi jo mogli učenci vsak dan

praktično uporabljati.
Zupan dr. Gallarotti Je dejal, da 

je predlog svetovalca Sancina dra
gocen.

Na predlog odbornika za šport 
m kulturo Agatija so končno odo
brili prispevek 150.000 lir pevskemu 
društvu Seghizzi.

jevo opero «Madame Butterfly», ki 
jo bo dirigiral maestro Enrico Pes- 
sina. Sopranistka Teresa Iannello bo 
vela vlogo Madame Butterfly, njen 
partner pa bo tenorist Alessandro 
Galluzzi (oficir ameriške mornari
ce J, pomembo je nadalje navesti 
ime mezzosopraniste Lidie Castaldi 
v vlogi Suzuki.

, Cene današnje preaslave so ne-
DrPVI V Verdiill spremenjene in znašajo za prve

v " sedeže v parterju in na galeriji po
«Madame Butterfly» \™°lir• *a druge sedeie m 1000

V okviru opernih večerov v Go- Jutri zvečer prav tako ob 21.
rici bo drevi ob 21. uri v gledališki uri je na sporedu Rigoletto, v ka-
dvorani Verdi v Gorici prikazala terem bo znova pela Scilla Mayer 
družba «Romeo ■ Minolfi» Puccini- v vlogi Gilde.

VČERAJ POPOLDNE V GORICI

Trčenje štirih avtov 
na ŠempetrsM eesti

Pri tem je bila lažje ranjena samo ena 
ženska • Dva avtomobila sta iz Jugoslavije

NAMIZNI TENIS Po nedeljskem prvenstvu

Tavčar A., D’Ambrosi 
in Leopardijeva 

novi deželni prvaki
V nedeljo, 28. t. m. je bilo v prostorih športnega združenja Bor 

deželno prvenstvo v namiznem tenisu za tretjekategomike in mla
dince. V lil. kategoriji je vsem favoritom prekrižal račune pred
stavnik UNI Dambrosi, ki je v finalu premagal Borovega predstav
nika Košuto Edija v štirih izredno

Predavanje o odporništvu 
v krožku «rDe Rosa» 
v Ronkah

V Ronkah se je sestal izvršilni 
odbor mladinskega kulturnega 
krožka «F. De Rosa«, kateremu 
predseduje Rinaldo Rizzi. Sklenili 
so ustanoviti specializirano knjiž
nico s knjigami zgodovinske, so
cialne in politične vsebine. Odbor 
je navezal številne stike z razni
mi osebnostmi, posebno z odpo 
slanstvom za zgodovino odporni
štva. Sklenil je prirediti štiri pre
davanja naslednje vsebine:

Odporništvo v Julijski krajini — 
govornik Galiano Fogar; Italijan
sko odporništvo — prof. Tullio Bal- 
zano; Evropsko odporništvo — dr. 
Teodoro Sala; Odporništvo v lite
raturi — prof. Silvio Cumpeta.

Predavanja bodo v razdalji dveh 
tednov na sedežu na Trgu Ober- 
dan 21.

razburljivih in napetih setih.
Zabeležiti moramo izreden uspeh 

Tavčarja Adrijana (Bor) med mla
dinci, kjer je v izredno ostri kon
kurenci zasluženo odnesel lovoriko 
zmagovalca.

V ženskih tekmovanjih Je pred
stavnica Bora Švab Nadja nepriča
kovano dvakrat klonila Leopardi- 
jevi (Aligera), ki se je tako uvrsti
la v zaključni del italijanskega pr- 
venstva. Na slednjem bosta barve 
Bora branila Košuta Edi v tekmo
vanju med tretjekategomiki in Tav
čar Adrijan med mladinci.

Lestvica
Moški
III. kat.
1. Dambrosi (UNI)
2. Košuta E. (Bor)
3. Birsa (Soffitta)
4. Ragusin (UNI)
Zenske
III. kat.
1. Leopardi (Aligera)
2. Švab (Bor)
Mladinci
1. Tavčar Adrijan (Bor)
2. Borghes (Audax)
3. Lena (Soffitta)
4. Floreani (Soffitta)
Mladinke
1. Leopardi (Aligera)
2. Švab (Bor)

Včeraj popoldne med 15. in 16. 
uro je stal na Sempetrski cesti 
v Gorici v bližini gradbišča nove
ga sedeža INAM avto Fiat 1100 
last 24-letnega Bruna Mareghe iz 
Gradiške. Nekaj pred 16. uro sta 
privozila mimo v smeri od Šem
petra proti središču Gorice 26-let- 
na Justina Sek iz Manč št. 4, ki 
je šofirala avto Alfaromeo in 42 
letni Jožef Andlovič iz Šempetra 
št. 335, ki je vozil avto Opel Re- 
cord. Oba jugoslovanska avtomo
bila sta vozila drug za drugim.

V bližini avta Fiat 1100 sta se 
srečala s poltovomikom, ki ga je 
vozil 18-letni Duilio Rizzante iz 
Gorice, Ul. Vittorio Veneto 35. Z 
njim je bila tudi 57-letna Valen
tina Hlede iz Gorice, Ul. Cordaio- 
li 29, za katero je Rizzante peljal 
nekaj blaga v Solkan sorodnikom. 
Med tremi vozili je prišlo do tr
čenja in obenem so zadeli tudi 
parkirani Fiat 1100. Vsa štiri vo
zila so bila pri tem bolj ali manj 
poškodovana. Od potnikov pa je 
bila 'na srečo ranjena samo Va
lentina Hlede, ki so jo takoj od
peljali v civilno bolnišnico. Tam 
so ji ugotovili odrgnjenje na le
vi roki in levi nogi ter so ji nudi- I

li prvo pomoč s prognozo okreva
nja v šestih dneh.

Zapisnik o trčenju je napravila 
cestna policija iz Gorice, ki sku
ša ugotoviti kako in zakaj so tr
čili skupaj.

8 Piazza Vittoria

Padec zaradi slabosti
Sinoči ob 21.30 je prišel na se 

dež Zelenega križa v Ul. Morelli 
45-letni Luigi Gambarč iz Ul. del 
Fante 52 v Gorici. Z rešilnim av
tom so ga odpeljali v civilno bol
nišnico v Ul. Vittorio Veneto kjer 
so mu obvezali rano na čelu. De
žurnemu zdravniku Je Gambarfe iz
javil, da je padel zaradi slabosti. 
Po prejeti zdravniški pomoči je 
odšel domov, kjer se bo zdravil 
nekaj dni.

PIA DEUA V!7TSR\k

Tiskarski škrat ni poreden samo 
s časnikarji; ponagajal je tudi 
občinskemu delavcu, ki je pritr
dil na Travniku hišno številko. 
Sliko ne objavljamo zaradi nasla

de, ampak zaradi redkosti

Iz goriške bolnišnice
V otroškem vrtcu v Stražicah 

se je včeraj okrog 12.45 ponesre
čil pri igri na dvorišču 4-letni 
Tullio Giamano iz Ul. Vicenza 18. 
Zdravniki so mu nudili prvo po 
moč za ranico pod očesom. Okre
val bo v šestih dneh.

, Včeraj okrog 13. ure je šel 67- 
letni Michele Brancati iz Gorice, 
Ul. Galvani 9, v mizarsko delavni
co v Ul. Barcellini, da bi prežagal 
desko z električno žago. Pri tem 
se je ranil na prstancu in mezim 
cii leve roke. Y bolnišnici so mu 
nudili prvo pomoč s prognozo o- 
krevanja v 15 dneh.

Z avtom Zelenega križa so pre 
peljali okrog 18.30 v bolnišnico 
tudi 66-letnega Giacoma Felisija 
iz Standreža, Ul. Tabai 49. Zdrav 
niki so mu nudili prvo pomoč za
radi rane na obrazu in na čelu 
Okreval bo v šestih dneh. Felisi 
je izjavil, da se je malo prej vra
čal peš iz Ločnika. Z roko ie pe
ljal kolo, na mostu čez Sočo pa 
je zgubil ravnotežje in padel s 
kolesom vred ter se pri tem po
škodoval.

FIRENCE, 30. — Danes so se v 
športnem centru v Covercianu zbra. 
li nogometaši, s katerimi bo teh
nični komisar Fabbri sestavil no
gometno reprezentanco, ki bo na
stopila v kvalifikacijah za nastop 
na svetovnem prvenstvu proti Polj
ski. Prvo tekmo bodo Italijani 
igrali 18. aprila v Varšavi.

* * *

FIRENCE, 30. — V Covercianu 
so se danes zbrali tudi mladi ita-

BOKS

V Rimu Kingpetch 
kot pristni kralj

RIM, 30. — Danes je prispel v 
Rim svetovni prvak mušje katego
rije Tajlandec Pone Kingpetch, ki 
bo 23. aprila nastopil v dvoboju 
za svetovni naslov z Italijanom 
Salvatorejem Burrunijem.

Na vprašanja novinarjev je King
petch odgovarjal kratko in jedrna
to. Preden se je posvetil boksu Je 
študiral, je izjavil Tajlandec, dalje, 
da ga denar ne zanima pač pa sa
mo šport. O pogodbah se meni 
njegov brat, medtem ko on samo 
trenira in nastopa. Sedaj ne misli 
na odstop z ringov. Kdo bo zma
gal? ..Jaz vendar« Je izjavil King
petch, ki se je izbral prav »kra
ljevski« priimek. In kot kralj se 
tudi obnaša: okoli njega so dvor- 
janiki, ki se mu klanjajo in mu 
ugodijo vsaki želji. Ker je organi
zator srečanja z Burrunijem Tom- 
masi zamudil nekaj minut dogo
vorjeni sestanek, ga Kingpetch ni 
počakal. Odšel je po mestu, ker 
so ga skrbeli nakupi. In vendar

NOGOMET

so se danes zoran tuai mmui so ga skrbeli naKupi. in vchuoi 
lijanski nogometaši, ki bodo pred- . Tommasi prišel v hotel s pre
stavljali Italijo na turnirju UEFA, | . debelo torbo Da je bil v njej
kijjbo od 15. do 25. aprila v Nem- j deJnar ^ treba posebej poudariti.

»n.......... ................................................m.......... ............................................................................... ...........................................................................n.«

IZ KOPRSKEGA OKRAJA

Samo točka za domačine 
v tekmi s Kamnikom

Na splošno presenečenje je ajdovsko Primorje zabeležilo v pr
vem spomladanskem kolu nogometnega prvenstva v drugi republiški 
ligi uspeh, Koper pa neuspeh. Ajdovci so premagali Domžale z 2:1, 
medtem ko je Koper igral s Kamnikom neodločeno 0:0.

Tekma v Kopru je privabila na 
K. B. igrišče okrog 800 gledalcev, ki so 

bili pošteno razočarani. Po števil
nih zadnjih uspehih Kopra so nam. 
reč pričakovali gladko zmago. Ko
per je bil sicer 80 minut v popol- 

ini premoči, vse to pa mu ni prav 
MACERATA, 30. — Jutri bosta I nič pomagalo, kajti napadalci niso 

prišli v Macerato amaterski nogo- . znali razbiti dobro organiziranega 
metni reprezentanci Italije in Spa- »bunmerja« Kamničanov. Medtem 
nije, ki bosta 1. aprila nastopili na ko Je obramba z odličnim Cuba- 
stadionu «Helvia Recina«. Inom povsem zadovoljivo opravila
.i.i..ii........iii...ii..i......iiii.iii..i.iroi......roiwii.imi.i....i..ii.......H...i.i.ii.i..i.i..>.....iiii.iro.H.....i.ii

mmmwm a
Ginnastica Triestina 
obsojena na izpad
Prvo mesto še ni dokončno oddano

Pot navzdol največjega in najstarejšega tržaškega košarkarskega 
kluba se nadaljuje. Prva moška ekipa Ginnastice že dolga leta ne 
spada več v družbo najboljših v državi in celo v drugi kategoriji za
vzema letos prav skromno mesto. Doslej je čast tega društva bra
nila le še njegova ženska petorka. Tudi ta ekipa, kljub svoji nekda
nji slavi ker je osvojila celo vrsto —
državnih naslovov, se bo letos mo
rala odpovedati sodelovanju v A 
ligi. Ginnastica je imela namreč 
v nedeljo zadnjo, čeprav dokaj tež
ko, izvedljivo možnost, da si zago
tovi obstanek v najmočnejši kon
kurenci. V tekmi s turinsko Fiat 
so tržaška dekleta res pokazala do. 
bro igro, ki bi ji v primeri dru
gačnega nasprotnika, verjetno do
prinesla tudi tisti dve tako zažele
ni in ootrebni točki. Ta pa ni za
dostovala, da bi iztrgala zmago ru
tiniranim italijanskim prvakinjam.

Z zmago pa je Fiat obdržal ko
rak s Portorikom, s katerim deli 
prvo mesto. Ekipa iz Vicenze je 
imela v Neaplju prav lahko nalo
go, ker so se tamkajšnje igralke, 
ki v teku letošnjega prvenstva ni
so niti enkrat še zmagale, predale 
usodi brez vsakih upov do uspeha.

Tudi Standa in Bristot vzajem
no nadaljujeta pot. Težji posel je 
imela Standa z Omso iz Faenze; 
po enakovredni in lepi igri je konč

no le strla upor svojih nasprotnic 
in si zagotovila točki, ki ji omo
gočijo obstanek na tretjem mestu. 
Manj truda pa je bilo treba Bri- 
stotu za dosego istega cilja in za 
zmago nad beneško petorko. Sele 
v poslednjem kolu bomo videli ka
tera od teh dveh ekip si bo za
gotovila mesto tik za vodečima.

Ena in druga ekipa bosta imeli 
težki nalogi: Milančanke bodo po
tovale v Vlcenzo, medtem ko bo 
treviško moštvo moralo v Faenzo.

Morda, pa ne bo niti to kolo 
razčistilo stanja, kot ne bo dovolj 
za dokončno odločitev na samem 
prvem mestu. Fiat in Portorico bo
sta tudi prihodnjo nedeljo zlahka 
odpravila svoji protivnici in šele 
naknadno medsebojno srečanje bo 
odločalo o letošnjem prvenstvu.

Nedeljska tekma med Bologno in 
Pejem je potekala v znamenju za
ključne faze prvenstva, ko se ekipe 
nimajo ničesar več bati in ničesar 
več pridobiti.

I. F.

svojo nalogo, je tokrat napad na 
vsej črti odpovedal. Predvsem so 
napadalci na silo hoteli prodreti 
po sredi, namesto da bi se poslu
ževali hitrih kril. Po drugi strani 
je celotno moštvo zelo slabo taktič
no igralo, ker ni znalo «izvabiti 
nasprotnika iz njegove polovice ter 
poiskati možnosti v hitrih protina
padih. Res je sicer, da je po tej 
tekmi Koper še obdržal vodstvo. 
Toda od Primorja ga loči samo še 
točka, po drugi strani pa sta se 
nevarna približala Tržič in Kamnik. 
Seveda pa bodo šele prihodnja ko
la prinesla odgovor na vprašanje 
ali je moštvo zašlo v krizo ali pa 
gre le ta trenutni spodrsljaj.

• • *

V nedeljo se Je začelo tudi re
publiško prvenstvo v rokometu. 
Pirančani so odlično začeli, ženska 
ekipa je odpravila Železničarja iz 
Nove Gorice z 12:2, medtem ko je 
moška ekipa premagala maribor
ski Branik 24:12. Zenska ekipa Pi
rana se je še bolj utrdila na pr
vem mestu s štirimi točkami pred
nosti pred Črnomljem, medtem ko 
je Piran v moški skupini četrti. 
Slabše se je godilo tokrat Kopru 
v Črnomlju. Domačinke so gladko 
zmagale z 10:6 predvsem zaradi 
boljše igre v drugem polčasu.

• * *

Prihodnjo nedeljo se bo začelo 
tudi prvenstvo Primorske v nogo
metu. V prvem kolu bodo igrali 
Tabor-Pivka, Piran-Idrija, Postojna- 
Tolmin, Jadran-Anhovo in Miren- 
Vipava. Favorit za osvojitev prve
ga mesta je sežanski Tabor, ki bi 
s tem uspehom najbolj dostojno 
proslavil pomembni Jubilej — 40- 
letnlco obstoja društva. To pa tudi 
ni nemogoče, saj so se za prven
stvo res skrbno pripravili.

* * *

V Ilirski Bistrici so uredili ko- 
šarkarsko igrišče, tako da bo lah
ko sprejelo še več gledalcev kot 
doslej. Lesonit igra prvo tekmo v 
zvezni ligi že v nedeljo v Beogra
du s Partizanom, čez teden pa bo 
sprejel v goste moštvo Zadra.

VATERPOLO
NEAPELJ, 30. — Vodstvo kluba 

Canottieri Napoli je povabilo va
terpoliste Vasasa iz Budimpešte, da 
bi sodelovali na turnirju, ki bo od 
14. do 16. aprila. Madžarski nogo
metaši so vabilo sprejeli.

DR. DUŠAN KERMAVNER

TRST IN ZAČETKI 
SLOVENSKE SOCIALNE 
DEMOKRACIJE

Odlomki iz knjige «Z uče tki slovenske so
cialne demokracije v desetletju 1884-1894»

3.
DRUGI SHOD V TRSTU

Dober mesec dni po tistem prvem socialnodemokratskem 
shodu v Trstu 22. marca 1888, ki so ga, kakor smo videli, tako 
popolnoma pozabili, da ga znova uvajamo v zgovinarsko evi
denco po podatkih, ki smo jih o njem odkrili v tržaškem arhivu 
pa le drugi takšen shod 22. aprila zbudil že kar precejšnje časni
karsko zanimanje. Sklical ga je štiri dni prej krojaški moj- 
stev Mihael Zidan, ki je bil doma iz Ljubljane, a je že 22 let 
živel v Trstu, z dnevnim redom: «1. Položaj delavstva in obrti, 
nedeljski počitek in sklepanje o njem; 2. Razgovor o ustano
vitvi delavskega društva in izvolitev začasnega odbora.*

V prijavi je bilo izrečno zapisano, da bo shod .(razpravljal 
v treh jezikih, ki so tu (to je v Trstu) v rabi«. Le malo in 
prav omalovažujoče je poročala o shodu ..Edinost« v notici 
..Delavski shod«: ..Socialni demokratje so zanesli svoje seme 
baje da tudi v Trst. že dvakrat je bil sklican shod v Hotel 
Evropa’ ki bi imel razpravljati o vprašanjih, katerih se straši 
celo državni zbor. Prenapetost je jasno dokazal shod v nede
ljo 22. aprila. Zborovanje (se) je začelo s prepirom, kdo naj

mu predseduje. Posrečilo se je najti med navzočimi človeka, 
kateri je prevzel težavni posel. Predsednik pa je dokazal, da 
o parlamentarnem življenju in o visoki politiki nima niti poj
ma. Glavni govornik je bil Nemec, krojač Lax. Spuščal se je 
v bogve kakšne širokoustne načrte, ali žal, da večina pričujo
čih novega Demostena ni niti razumela. Kokodakalo se je mno
go, a jajec je bilo malo. Pojavil se je tudi... g. E. Rascovich, 
kateri išče izvestno tam lovorjev venec, kjer ga ne najde niko
li. Zborovanje (se) je končalo s pravim mednarodnim babi
lonskim stolpom, in edini, ki želi še mnogo... takih skupščin, 
je — gostilničar Hotela Evropa’.« Prav obširno poročilo o sho
du je izšlo v dnevniku «11 Piocolo«, vendar pa nam kaže naj
prej navesti uradno poročilo komisarja Frennerja, ki nas bo
lje orientira.

Na drugem shodu je bilo manj ljudi kakor na prvem, če
prav se ga je udeležila skupina članov radikalno italijanske, 
to je — kajpada prikrito — iredentistične množične organiza
cije »Societš operaia triestina« (tržaško delavsko društvo), ki 
Je poleg nemajhnega števila delavcev pretežno ..boljših« kate
gorij združevala tudi obrtnike, trgovce in pripadnike prostih 
poklicev. O »prepiru, kdo naj shodu predseduje«, Frennerjevo 
poročilo ne pove nič, marveč pravi, da je zaradi nesposobno
sti sklicatelja Zidana za vodstvo shoda stopil na njegovo me
sto krojaški pomočnik Matija Glušič. Zapisnikarja sta bila ista 
kakor pri prejšnjem shodu. Glušič je vodil shod slabo, vendar 
je zvozil do konca. Lax je v dolgem nemškem govoru razlagal 
«svoja zmerna socialdemokratska načela« in utemeljeval reso
lucijo, ki poziva obrtnega nadzornika za Trst, naj bi z večjo 
energijo nastopil, da bi zaposlovale! spoštovali nedeljski poči
tek, kakor ga predpisuje zakon. ..Odlomke iz Laxovega govora 
sta’ skušala Zidan in Glušič ponovno pretolmačiti slovenskim 
udeležencem v njihovi govorici, toda zaman«; poročilo ne po
ve, zakaj zaman — ali zato, ker nista znala nič razumljivega 
povedati, ali pa nemara zaradi tega, ker so ju navzoči laški 
šovinisti motili. Ze navedeno poročilo v «Edinosti» o tem, da 
bi bil kdo nasprotoval rabi slovenščine, nič ne govori in ome

nja slovenščino samo posredno, ko primerja zaključek shoda 
«s pravim mejnarodnim babilonskim stolpom«, za katerega bi 
pač bila le dva jezika premalo! Predloženo resolucijo je zjec- 
Ijal Glušič tudi v italijanščini, a tako slabo, da so Lahi pro
sili, naj bi jo znova prebral nekdo, ki vsaj zna laško brati! 
po več krajših nemških govorih je Edgardo Rascovich, eden 
voditeljev radikalnega krila italijanske liberalne stranke v Tr
stu in od leta 1871 dalje predsednik društva ..Societš operaia 
triestina«, ugovarjal, da bi smela peščica le nemško govorečih 
delavcev v Trstu sklicevati ljudske shode, in je bil tudi proti 
sprejemu predlagane resolucije, ki bi tako rekoč prosila obrt
nega nadzornika za milost. Rascovich je izjavil: ..Delavec po
zna svoje dolžnosti, obrtni nadzornik naj bi jih tudi poznal; 
čc pa jih ne, je treba odpomoči drugače, ne pa s shodi.« Ta
ko je skušal zvito minirati vso socialdemokratsko akcijo, a 
za njim nastopajoči delavci, ki So govorili «v največji jezikov
ni zmedi«, to je pač nemško, laško in slovensko, se za njego
va izvajanja niso zmenili. Medtem pa si je dal Lax po nemško 
razložiti smisel Rascovichevih izvajanj in je kot zadnji govor
nik predložil, naj bi razpravljanje odgodili, ker se udeleženci 
med seboj ne razumejo, na novem shodu pa naj bi nastopili 
referenti v vseh treh jezikih, ki jih govorijo delavci v Trstu. 
Zborovalci so bili za ta predlog in so se v skupinah razšli. K 
temu poročilu je pripisal policijski direktor za državnega na
mestnika v Trstu najprej mnenje, da je zaradi nasprotstev 
med delavci treh narodnosti in zaradi okolnosti, da nemški 
pobudniki ne znajo obeh drugih jezikov, ustanovitev medna
rodnega delavskega društva — ..docela nemogoča«, v čemer 
pa mu bližnji razvoj ni dal prav; da mu ne bi kdo očital, ker 
dopušča nemškim delavskim priseljencem, da javno govorijo 
zoper delavsko stisko, je napovedal, da bo pravočasno omejil 
to ..igračkanje s shodi« (Meeting-Spielerei), kakor hitro bi ..opa- 
zil, da bi skušali tukajšnji nemirni (turbulente) živi ji te shode 
izkoristiti v lastne namene«. ..Nemirni živiji» so bili v Trstu 
— iredentisti, ki so v raznih oblikah, a največ z eksplozijami 
tako imenovanih ..petard«, vedno znova izpričevali, da proti-

avstrijsko razpoloženje med tržaškimi Italijani ni docela pre
nehalo, ne da bi bili hoteli ali mogli ovirati spretno ..prilago- 
jevalno« politiko italijanske liberalne stranke in v njej so- 
odločujočega radikalnega ali ..bolj« iredentističnega krila.

«11 Piccolo« pa je pod naslovom ..Societk operaia interna- 
zionale« (Mednarodno delavsko društvo) poročal o shodu 22- 
aprila precej obširno. Najprej je omenil, da so delavce pozvali 
na ta shod «z razglasom v treh jezikih« in da se je na njem 
zbralo ..precej številno občinstvo«: ..dosti Nemcev, nekaj Slo
vencev in kar znatno število tržaških delavcev«. Po tričetrt- 
urni zamudi je stopil na oder neki ..starec s sivimi brki«, ki 
uje govoril slabo nemško in še slabše italijansko«; tako je opisal 
Židana. Pri volitvi predsednika je bilo ..nekaj zmede«, ker «je 
vsak (predlagatelj) hotel drugega predsednika«. Končno Je 
sprejel nalogo, da vodi shod «g Luschitz« (po Frennerjevem 
poročilu: Matija Glušič), ki pa je bil temu poslu absolutno 
nedorasel«. O Laxovem govoru pravi, da je razodeval veščega 
govornika. Lax je najprej obžaloval, da ne zna italijanščine, 
vendar je pa upal, da ga bodo razumeli. Delavci vseh narodov 
se morajo strniti v bratovsko zvezo in se z vsemi silami posta
viti po robu kapitalizmu, ki jih ogroža z moralnim in gmotnim 
uničenjem. Po vrsti je napadal razne krivice in utemeljeval 
zahteve po pravicah. Točko za točko so mu poslušalci ..živah
no odobravali«. Glede nedeljskega počitka «je naslikal surovo 
realistično sliko revščine med delavstvom«. Na koncu Je pred
ložil resolucijo z apelom obrtnemu inšpektorju v tej zadevi; 
resolucijo «so prebrali v treh jezikih«. Neki Coglievich je pre
vajal Laxov govor na Italijansko. Nekaj več je poročilo vedelo 
povedati tudi o Rascovichevem govoru. Govoril je kajpada za 
..dobro delavoev«. Izjavil je, da ..Tržačani ne črtijo nikogar« 
in so pripravljeni ..podati roko sinovom dežele Goetheji in 
Schillerja, kakor tudi nečakom Kraljeviča Marka«. Toda trža
škim delavcem Je po njegovem treba govoriti italijansko, ka
kor bi tudi on v Dresdenu, v Berlinu in tudi na Dunaju iz 
spoštovanja do narodnosti govoril nemško.

(Nadaljevanje sledi)
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